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САУД ХАЛҚЫН ТӘУЕЛСІЗДІК 
КҮНІМЕН ҚҰТТЫҚТАДЫ

Мемлекет басшысы Сауд Арабиясы Корольді-
гінің ұлттық мейрамына орай құттықтау жедел-
хатын жолдады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Қос киенің сақшысы, Сауд 
Арабиясының Королі Салман бен �бделазиз �л Сауд пен Сауд 
Арабиясының Тақ мұрагері, Премьер-министрі Мұхаммед бен 
Салман �л Саудты және барша сауд халқын Ұлттық күнімен 
құттықтады.

Президент жеделхатта Сауд Арабиясын саяси тұрғыдан іргесі 
берік, экономикасын нығайтуда к1птеген жетістікке қол 
жеткізген мемлекет ретінде атап 1тті. Сондай-ақ Таяу Шығыс 
1ңіріндегі Қазақстанның сенімді әрі маңызды серіктестерінің 
бірі екеніне назар аударды.

Мемлекет басшысы екі ел арасындағы дәстүрлі достық 
пен бауырластыққа негізделген ынтымақтастық одан әрі 
ны ғайып, халықтардың игілігі жолында дами беретініне се-
нім білдірді.

Қасым-Жомарт Тоқаев Қос киенің сақшысы, Сауд Арабия-
сының Королі мен Тақ мұрагері, Премьер-министрінің жауапты 
қызметтеріне табыс, ал сауд халқына құт-береке тіледі.

ЕҢ БАСТЫСЫ – 
ДҰРЫС ТАҢДАУ ЖАСАУ! 

БҮГІНГІ НӨМІРДЕ:

СТУДЕНТТІҢ НАНЫ  
НАРЫҚТЫҢ ӘНІНЕ САЙ МА?

«ШЫҒЫС САЛБҰРЫНЫ» – 
ҚҰСБЕГІЛІКТІ НАСИХАТТАЙТЫН ШАРА
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Жоғары аудиторлық палата дабыл қақты. Қазақстанның даму банкі артықшылыққа 
ие алпауыт компаниялардың аз шоғырының банкі болуын жалғастырған. Бұл бос 
байбалам емес, дәлелі бар: тексеріс барысында мемлекеттік аудиторлар анықтаған. 
Жалпы, мемлекеттік банктің қолынан жүздеген миллиард теңге қаражат өтеді. Оның 
бәрі қайда кетіп жатыр?

АУДИТ АУА ЖАЙЫЛҒАНДАРДЫ 
АУЫЗДЫҚТАЙ АЛА МА?

Ұлттық банк жуырда, 9 қыркүйекте «Қазақстанның қар-
жылық тұрақтылық туралы есебін» жариялады. Онда алаң-
датарлық бір жайт айтылған: несиелерінің басым б1лігі 
ком паниялардың таңдаулы тобына ғана ұсынылады. Бұл 
Қазақ стандағы қаржылық тұрақтылыққа кері әсер ететін 
тәуекел факторы саналады.

«Банктер қарыз алушылардың аз тобына ірі қарыз беруді 
жалғастырды. Оларға негізгі борыш бойынша да, сыйақы 
бойын ша да т1лемдерді мейлінше кешірек кезеңге қал-
дырып, кейін т1леуге мүмкіндік, артықшылық береді. Кор-
пора тивті қарыз алушылардың шектеулі санында борыштың 
шо ғырлануы біртіндеп азайды, бірақ әлі де жоғары (41%). 
Мәселен, корпоративті портфельдегі күмәнді қарыз дардың 

негізгі к1лемі – 71%-ы 2023 жылдың соңында банк тердің 
ең ірі 25 қарыз алушысының қолында шо ғыр ланды», – 
делінген Ұлттық банк есебінде. 

Жоғары аудиторлық палата 1з мәлімдемесінде, Қазақ-
станның даму банкі (ҚДБ) айналдырған 10 тұлғаға ар тық-
шы лық беретін банк болып қалғанын айтады. Бұл мем ле-
кеттік банк мемлекеттік бюджеттен кәсіпкерлерді қар жы-
ландыруға және 1неркәсіпті дамытуға деп мол ақша сұра-
тады. Алайда аудиторлар әшкерелегендей, ақша негізгі 
алу  шыларына жеткенше тым ұзақ уақыт 1теді. Оның 1зінде 
бірен-саранының қолы жетеді.

(Жалғасы 3-бетте)

Қазақстан үшін АЭС салудағы маңызды фактор – қауіпсіздік. Халық та 
алдымен атом қу ат ын энергия көзі ретінде пайдаланудың экономика-
лық және экологиялық тиімділігі қандай деген сұрақтарға қызығушылық 
танытып отырғаны жасырын емес. Сондықтан біз елімізде атом электр 
стансасын салудың артықшылықтары ту ралы Астана қаласы мәслиха-
тының төрағасы Ерлан Каналимовке бірқатар са у ал қойған едік.
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АҚПАРАТ

Мемлекет басшысының құттық-
тауында Берді бек Соқпақбаев қазақ 
балалар әдебиетінің дамуына �лшеу-
сіз үлес қосқан қарымды қаламгер 
екені айтылған. Оның «Балалық 
шаққа саяхат», «Менің атым Қожа», 
«(лгендер қайтып келмейді», «Жек-
пе-жек» сияқты теңдессіз туындылар 
жазып, ешқашан ескірмейтін ғажа-
йып мұра қалдырғаны да назарға 
алынған. Адам психологиясын, қа-
зақ тың жан дүниесін асқан шебер-
лікпен аша білген суреткердің шы-
ғар маларындағы шынайы бейнелер 
нағыз халықтық кейіпкерлерге ай-
нал ды. Бірнеше буын ұрпақтың 
жазушы туындыларын оқып �суі – 
осының айқын дәлелі.

«Бердібек Соқпақбаев қазақ 
әдебиетінде еш кімге ұқсамайтын 
қайталанбас қолтаңбасын қал дырды. 
Ардақты азаматтың есімін ұлықтап, 
еңбегін ел жадында жаңғырту – 
бәрімізге ортақ парыз. Осы орайда 
жазушының 100 жылдығы ЮНЕС-
КО-ның атаулы күндері тізбесіне 
енгізілуі және туған жерінде сәулетті 
ескерткішінің бой к�теруі – әйгілі 
с�з зергеріне деген қадір-құрметтің 
белгісі. Қаламгердің �зіне ғана емес, 
оның кейіпкеріне ескерткіш орнату 
– �те сирек кездесетін оқиға. Астана 
т�рінде тұрған Қожаның мүсіні 
Соқпақбаев шығармашылығының 
ұлт руханиятында ерекше орын ала-
тынын к�рсетеді», – делінген Пре-
зиденттің құттықтауында.

Мәулен 5шімбаев �з с�зінде 
аталған �лкеден Райымбектей ай-
бын ды батыр мен Мұқағалидай ар-
қалы ақын шыққанын тілге тиек 
етіп, осы �ңірдің т�л перзенті Бер-
дібек Соқпақбаевтың есімі қазақ 
әдебиетінің тарихына алтын әріппен 
жазылғанына назар  аударды. 
Сондай-ақ ол соңына қалдырған 
мұрасы ұлттың рухани қазынасына 
айналған к�р некті тұлғалардың 
есімін ұлықтау және оларды �негелі 
�мірін кеңінен зерделеп, дәріптеу аса 
маңызды екенін атап �тті.

Палата Спикері Б.Соқпақбаевтың 
шығарма шылығы әрдайым �згелер-
ден дараланып тұратынын және олар 
шынайылық пен қарапайымдылыққа 
табан тірейтінін айтты. Жазушының 
туындылары қазақстандықтармен 
бірге бүкіл әлем оқырман дарының 
ыстық ықыласына б�леніп, әр буын-
ның жадында сақталатын құнды 
дү ниеге айналды. Қаламгердің «Ме-
нің атым Қожа» повесінің 68 тілге 
аударылуы соның жарқын к�рінісі. 
Ал шығарма желісімен түсірілген 
кинокартина 1967 жылы Канн қала-

сында �ткен балалар мен жас�спірім-
дерге арналған фильмдердің халық-
аралық кинофес тивалінде дипломант 
атанды.

Сонымен қатар Сенат Т�рағасы 
жас буынның бойында дұрыс құнды-
лықтар жүйесін қалыптастыру ісінде 
әдебиеттің, �нердің және креативті 
индус трияның р�лі жоғары екенін, 
бұл мәселеге Мемле кет басшысы 
бірнеше мәрте тоқталғанын атап 
�тті.

«Президентіміз Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаев �скелең ұрпақтың 
бойында оқу мәдениетін қалыптас-
тырудың маңызына назар аударып, 
осы бағытта «Балалар кітапханасы» 
атты жаңа бағдар ламаны қолға алуды 
тапсырды. Бұл жоба қазақ әдебиеті-
нің түрлі кезеңі мен жанрын қамти-
тын кітаптардың арнайы тізімін 
жасақтап, олардың балаларға қол-
жетімді болуы қамтамасыз етуді к�з-
дейді. Сондай-ақ биыл елде «Ұлттық 
кітап күні» белгіленді. Осындай ке-
шен ді шаралардың барлығы қалам-
герлеріміздің есімін мәңгілік етуге 
зор үлесін қосатыны с�зсіз. Сондық-
тан алдағы уақытта мүд делі мемле-
кеттік органдар мен Жазу шылар 
одағы бірлесе отырып, осы бағыттағы 
жүйелі жұмыстарды әрі қарай 
жалғастырады деп сенеміз», – деді 
Мәу лен 5шімбаев.

Сапар аясында палата Спикері 
Қарасаз ауылына арнайы ат басын 
бұрып, Мұқағали Мақатаевтың 
әдеби-мемориалдық музейіне барды 
және �ңірдің дарынды жастарын 
қолдауға арналған �нер мек тебінің 
ашылу рәсіміне қатысты. Бердібек 
Соқпақ баевтың 100 жылдық мерей-
тойына жиналған меймандармен 
бірге жазушы атындағы саябақта 
ағаш отырғызды. Одан б�лек, Кеген 
ауылына ба рып, «Қамқорлық» 
балаларды оңалту орталығының 
қызметімен танысты.

Сондай-ақ Мәулен 5шімбаев ел 
Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев-
тың бастамасымен қолға алынған 
«Ауыл кітапханаларына арналған 100 
кітап» акциясына атсалысты. Палата 
Т�рағасы жазушы Бердібек Соқпақ-
баев туған Қост�бе ауылындағы 
мектепке қазақ әдебиетінің классик-
тері мен шетелдік авторлардың 
кітаптарын тарту етті. Атап айтқанда, 
мектеп кітапханасы Бердібек 
Соқпақбаевпен бірге Абай, Ыбырай 
Алтынсарин,  Мұхтар 5уезов, 
Шыңғыс Айтматов, Эрнест Хемин-
гуэй, Даниэль Дефо, Иван Тургенев, 
Жюль Верн және басқа да жазушылар 
мен ақындардың шы ғарма ларымен 
толықты.

СӨЗ ЗЕРГЕРІНЕ 
КӨРСЕТІЛГЕН ҚҰРМЕТ
Алматы облысы Райымбек ауданының На-
рынқол ауылында қазақ әдебиетінің көрне-
кті өкілі, классик жазушы Бердібек Соқпақ-
баевтың 100 жылдық мерейтойына арналған 
ескерткіштің салтанатты ашылу рәсімі өтті. 
Іс-шараға Мемлекет басшысының тапсыр-
масымен Парламент Сенатының Төрағасы 
Мәулен Әшімбаев қатысып, жергілікті жұрт-
шылыққа ел Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың құттықтау хатын оқып берді.

Мәселен,  Чапаев  ауылындағы 
«Қызыл  жар сүт» ЖШС алаңында штаб 
мүшелері �ңірдегі ауыл шаруашылығы 
тауарын �ндірушілермен кездесті. Соңғы 
5 жылда СҚО-да сүт �ндірісі 100 мың 
тоннадан асты. Бүгінде ел аумағында 
�ндірілетін сүттің 10%-дан астамы – осы 
�ңірге тиесілі. Ал «Ауыл аманаты» жобасы 
аясында �ңір тұрғындары жалпы сомасы 
79 млрд теңгені құрайтын 12,7 мың несие 
алды. Аталған қаражат мал сатып алуға, 
шаруа қожалықтарына, жылыжайлар 
салуға, техниканы жаңартуға және тағы 
басқаға бағытталды. Бұл жобалар к�п м�л-
шердегі әрі тұрақты электр энер гиясын 
қажет етеді. Осы орайда Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фрак циясының 
жетекшісі Елнұр Бейсенбаев АЭС ауыл 
шаруашылығын одан әрі дамытуда стра-
тегиялық маңызға ие екенін атап �тті.

«Атом реакторлары – тексерілген және 
сенімді энергия к�зі ретінде алдыңғы 
қатарлы елдердің сеніміне ие. Шын 
мәнінде, әлемде атом стансаларын 
барынша ерте әрі к�п салу бойынша 
тартыс жүріп жатыр. Қазақстанда жеке 
атом �неркәсібін дамытуға қажет барлық 
жағдай жасалған. Біз уран қоры бойынша 
2-орында және оны �ндіру ісінде 1-орында 
тұрмыз. Қазір апаттық жағдайлар үйрен-
шікті жағдайға айналса, АЭС осы мәселені 
шешіп, тұрақты энергия к�зінің кепілі 
болмақ. Сондай-ақ ол ауыл шаруашылығы 
�ндірісінің одан әрі �суіне жағдай жасай-
ды», – деді ол.

Шаруалар АЭС құрылысына мүдделі 
екенін атап �тті. Себебі ол кәсіпорын-
дардың жүйелі жұмыс істеуіне қажет 
тұрақты әрі сенімді энергиямен қамта-
масыз етеді. Бұған қоса, агро�неркәсіп 
кешенінің одан әрі дамуына лайықты 
жағдай жасайды.

Бұдан соң штаб мүшелері М. Қозыбаев 
атындағы Солтүстік Қазақстан универ-
ситетінің студенттерімен және оқытушы-
ларымен кездесті. Іс-шараға 100-ден 
астам адам қатысты. АЭС құрылысы 
жастарға жаңа мүмкіндіктер ашады. Атап 
айтқанда, лайықты жалақы т�ленетін он 
мыңдаған жаңа жоғары білікті жұмыс 
орындары құрылады. Осы мақсатта атом 
энергетикасын дамытудың болашақ 

мемлекеттік бағдарламасы шеңберінде 
кадр даярлау Жоспары әзірленеді. Соның 
негізінде жұмысқа қажет мамандар даяр-
ланады. М. Қозыбаев атындағы Солтүстік 
Қазақстан университетінде болашақ 
ондаған физик, химик, инженер мен 
энергетик білім алады. Штаб мүшелерінің 
пікірінше, АЭС арқылы олар �здерінің 
тың идеялары мен озық ғылыми әзір-
лемелерін жүзеге асыра алады.

 Осы күні штаб мүшелері Raduga 
K. D. R ЖШС к�псалалы зауытындағы 

қағаз �ндірілетін цехқа барып, кәсіпорын-
ның еңбек ұжымымен кездесті. 5ңгіме-
лесу барысында олар АЭС салынған 
жағ дайда еліміздің экономикалық жағ-
дайы қалай �згеретінін айтты. Атап айт-
қанда, мұндай стансаның ұзақ уақыт 
жұмыс істеуі электр энергиясының тұрақ-
ты тарифін қамтама сыз етеді. Сондай-ақ 
штаб мүшелері Қазақстан 2060 жылға 
қарай к�міртекті бейтараптық бойынша 
міндеттеме қабыл дағанын еске салды. 
Яғни, к�мір техно логиясымен �ндірілетін 
барлық тауарға қосымша салық салынады. 
Осылайша, АЭС құрылысы қазақстандық 
�німнің бәсекеге қабілетін күшейтеді.

Зауыттың бас директоры Дмитрий 
Шара паевтың пікірінше, атом энер-

гетикасын дамыту Қазақстанның энер-
гетикалық тәуелсіздігін қамтамасыз етіп 
қана қоймай, елге озық технологияларды 
енгізуге және шетелдік инвестицияларды 
к�бірек тартуға мүмкіндік береді. Кә-
сіпорынның еңбек ұжымы 6 қазанда 
�тетін референдумға белсенді қатысуға 
ниет білдірді.

Сонымен қатар Халықтық штаб 
«AMANAT»-тың бастауыш партия 
ұйымдарының белсенділерімен кездесті. 
БПҰ АЭС салу идеясын ілгерілетуде 
шешуші р�л атқарады. Себебі олар ел 
аумағында ауқымды желіге ие және 
тұрғындарға ақпаратты тиімді жеткізе 
алады. Олар жергілікті жердегі беделі 
мен ықпалы арқылы адамдарға АЭС 
құры лысының ел болашағы үшін маңы-
зын түсіндіреді, үрей мен күмәнді жоюға 
к�мектеседі, сондай-ақ аза маттарды 
рефе рендумға белсенді қа тысуға жұмыл-
дырады. Бастауыш партия ұйымдарының 

қатысуы қазақстан дық тардың алдағы 
референдумда саналы және салмақты 
таңдау жасауында аса маңызды.

Жалпы, астықты �ңір саналатын Сол-
түстік Қазақстан облысының тұрғындары 
энергетикалық проблемаларды шешу 
және тұрақты дамуды қамтамасыз ету 
ісіндегі атом энергетикасының маңызын 
түсініп, АЭС құрылысына толық қолдау 
білдірді. Олар атом стансасы құрылысына 
дауыс беруге ниетті.

Дайындаған: 
«Nur Media» ЖШС.

Тапсырыс беруші: М. Ж. Оспанов 
«AMANAT» партиясы 

ҚБ қаражаты есебінен т!ленді

ХАЛЫҚТЫҚ ШТАБ: 
АЭС – АУЫЛ ШАРУАШЫЛЫҒЫН 

ДАМЫТУДА СТРАТЕГИЯЛЫҚ МАҢЫЗҒА ИЕ

АЭС салуды қолдау жөніндегі Халықтық штабтың 
өңірлерге сапары жалғасуда. Бүгін штаб мүшелері 
Солтүстік Қазақстан облысында болып, шаруалар-
мен, өңірдегі белсенді азаматтармен, сондай-ақ 
ғылыми-сараптамалық қоғамдастық өкілдерімен 
бірқатар кездесу өткізді.
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Елдос 
СЕНБАЙ

Былтырғы жыл қорытындысында 
ҚДБ-ның игілігін көрушілер қата-
рында Мәжілістің бұрынғы төрағасы 
Нұрлан Нығматулиннің екі ұлыٶ– 
Нұрхан мен Нұржан, «Қазақмыс» 
қожайыны Владимир Ким, 
Эдуард Огай және басқа да белгілі 
ығай мен сығай бар. 

Бұл жайт Жоғары аудиторлық 
палата жүргізген «�ңдеу �нер-

кәсібін мемлекеттік қолдауға талдау» 
нәтижесінде белгілі болды. Аудиторлар 
к�ңілсіз қорытындыға келді. 2019 жыл-
дан бастап, 2023 жыл аралығында банк 
негізгі үш саланың санаулы салалық 
жобаларын қаржыландыруға 2,4 трил-
лион теңгені жұмсап жіберген. 

– ҚДБ-ның кредиттік портфелінің 
жартысынан астамы небәрі 10 ірі, бел-
гілі тұлғаларға тиесілі. Осыған қатысты 
ел Президенті 2022 жылғы 11 қаңтарда 
қатаң сын айтқан болатын. Мемлекет 
басшысы Қазақстанның даму банкі 
қаржылық-�неркәсіптік және құрылыс 
топтарын ұсынатын таңдаулы тұлғалар-
дың жеке банкіне айналып кеткенін 
айт қан-тын. Дәл осы 10 тұлғаның то-
бын басымдықты қаржыландыру саяса-
ты жалғасып жатыр, – деді аудиторлық 
палата т�рағасы +лихан Смайылов.

Мемлекеттік аудиторлар ірі бизнес-
ті, басқаша айтқанда контрагенттердің 
айрықша тобын қаржылай қолдаудың 
жалғасып жатқанына ерекше назар 
аударды. Смайыловтың айтуынша, 
«Қазақ станның даму банкі» АҚ-ның 
бес жылдағы барлық кредиттік, ли-
зингтік және инвестициялық порт-
фелінің жартысы осы артықшылық 
берілген топтарға тиді! Мұндай тәсіл 
жеңілдетілген қаражатқа тең қолже-
тімділік және оларды әділ б�лу қа ғи-
даттарын бұзады.

«Қарсы міндеттемелердің заем-
шыға ыңғайлы етіп жасалғаны сонша-
лық, қарыз алушылардың экспортты 

(Басы 1-бетте)

АУДИТ АУА ЖАЙЫЛҒАНДАРДЫ 
АУЫЗДЫҚТАЙ АЛА МА?

цестерді оңтайландыру арқасында 
банк �тінімдерді қарастыру мерзімін 
12 жұмыс күніне дейін қысқарта алып-
ты. Мысалы, «бизнес ұсынысы» және 
«индикативтік талдау» кезеңдерін 
біріктірді. Кейбір рәсімді алып тас-
таған. Бұрын талап етілетін бірқатар 
қорытынды-сараптаманы жойған.

Қажет болған жағдайда ҚДБ 
тәуел сіз сарапшыларды тар-

тып, техникалық сараптама жүргізеді. 
Сарапшылар �тінім берушінің эконо-
микалық қауіпсіздік стандарттарына 
сәйкестігін тексереді. Терең талдау 
үшін «сыртқы құқықтық кеңесшілерді 
тарту мүмкіндігі» де қарастырылған 
екен. Сараптамалар нәтижесінде жоба 
мақұлданады немесе бас тарту туралы 
жазбаша ше шім қабылданады. Жалпы, 
құжат к�п сұралса, қаржыландырудан 
бас тартудың себептері де к�бейетіні 
белгілі. 

Ол ҚДБ-дан бірден бірнеше кредитті 
қанжығалады: Орал трансформатор 
зауытын экспорталды қаржыландыру 
үшін – 7 миллиард, Кентау трансфор-
матор зауытын экспорталды қаржылан-
дыру үшін – 3 миллиард теңге несиені 
иеленді. 

Аз шоғыр топқа кіретін «таңдау-
лылар» қатарынан олигарх Серікжан 
Сейтжанов қара к�рсетіп тұрады: �зге 
жылдарды айтпағанда, былтырғы жылы 
ол Қазақстанның даму банкінің тала-
бын қанағаттандырып, т�л т�рт жоба-
сына жалпы есебі 90 миллиард теңгеге 
жуық несиеге қол жеткізді. Мысалы, 
Түркістан облысында каустикалық 
сода, ПВХ, кальций карбидін �ндіретін 
зауытын салуға – 64,5 млрд, натрий 
цианидін �ндіретін зауыттың екінші 
кезегін тұрғызуға – 17 млрд, Talas 
Investment Company мен «Стандарт 
Цемент» компанияларын экспорталды 
қаржыландыруға – 3 млрд теңгеден 
алған. 

Былтырғы жыл қорытындысында 
ҚДБ-ның игілігін к�рушілер қатарында 
Мәжілістің бұрынғы т�рағасы Нұрлан 
Нығматулиннің екі ұлы – Нұрхан мен 
Нұржан, «Қазақмыс» қожайыны Вла-
димир Ким, Эдуард Огай және басқа 
да белгілі ығай мен сығай бар. Сарапшы 
О.Байділдинов Қаржы институтының 
саясатын түсінуге болатынын айтады: 
ол ірі жобаларды қаржыландыруы 
керек, ал ондай алып жобаларды іске 
асыруға тек ірі қаржылық-�неркәсіп 
топтарының тісі батады. 

Жоғары аудиторлық палата-
сының сыны да түсінікті: 

ҚДБ артықшылық берілген топтарды 
қаржыландырады, ал �зге �тінім-
дерді қарау рәсімдері баяу. Палата 
�неркәсіптік-инновациялық сала-
ны мемлекеттік ынталандырудың 
тиімділігіне жүргізілген аудитін қо-
рытындылады. Оның нәтижесі к�ңіл 
к�ншітпейді. 

Мемлекеттік аудит к�рсеткендей, 
экологиялық және инновациялық 
маңы зы бар жобаларды қаржыландыру 
үлесі т�мен. Сондай-ақ дайын �німдер, 
жеңіл және фармацевтикалық �нер-
кәсіп сияқты басымдыққа ие ба ғыттар 
қолдау шараларымен қам тылмаған. 
Бұдан б�лек, жеңілдетілген қаражат 
түпкі алушыларға ұзақ жетеді, бұл жал-
пы мемлекеттік қолдау шараларының 
тиімділігіне теріс әсер етуі мүмкін. 

Мысалы, ҚДБ-ның қызметі нәти-
жесінде бүгінге дейін жалпы құны 12,9 
триллион теңге инвестиция салынған 
182 жобаны, 131 экспорттық операция-
ны қаржыландыру мақұлданған. Оларға 
жалпы сомасы 6,9 триллион теңге арзан 
заем берілген екен. Банк құрылғалы 
137 инвестжоба қолданысқа енгізілген. 
33 990 жұмыс орны ашылыпты.

ҚДБ шағын топпен шектелмеген-
де, жетістігі бұдан да жоғары болар 
ма еді? �йткені кредиттеген инвести-
циялық жобалары к�біне үш �ңірде 
шоғырланған: Астанада – 16 жоба, 
Алматы қаласында – 11, Павлодар 
облысында – 9 жоба. �зге �ңірлерде 
3-5 жоба ғана қаржыландырылды. Ал 
БҚО-да, Ақт�бе, Түркістан облыста-
рында – бар-жоғы 2, Ұлытау және 
Жетісу облыстарында – бір ғана жоба 
ҚДБ-ның шапағатын к�ре алды. 

Мұның сыртында ҚДБ трилли-
ондаған ел қаржысын негізінен үш 
салаға ғана бағыттапты. Атап айтқанда, 
металлургия �неркәсібі жобаларының 
үлесі – 26,92%, мұнайды �ңдеу �німдері 
�ндірісінің еншісі – 17,52%. Тау-кен 
�неркәсібіне – 12,51% тиесілі. Басқа 
сектордың, соның ішінде машинажа-
сау, �ңдеу және тамақ �неркәсіптерінің 
үлесі мардымсыз, бірер пайыз ғана.

Қазақстанның даму банкінің 
сайтында 2024 жылы тек 

6 жоба ма құл данғаны к�рсетілген. Ең 
к�п қар жы – тұтас миллиард доллар 
биыл «ҚазАвтоЖол» ұлттық компа-
ниясына берілмек. Кредиттік желі 10 
жылға ашылған, қаражат доллармен 
және қытайлық юаньмен тартылған. 
Пайыздық ставкасы – құбылмалы. Бұл 
қаражат республикалық маңыздағы 
жалпы пай даланатын авток�лік жолда-
рын қал пына келтіруге жұмсалмақ. Құ-
жаттамада айтылғандай, трассаларды 
салу, реконструкциялау жұмыстарына 
«ҚазАвтоЖол» ақша шығармайды, 
жобаны қаржыландыруды толығымен 
ҚДБ �з мойнына алып отыр.

– Президент тапсырмаларын орын-
дау және экономикалық �сімді қамта-
масыз ету ж�ніндегі Үкімет жоспарын 
іске асыру үшін «Қазақстанның даму 
банкі» АҚ жалпы ұзындығы 5 мың 
шақырымнан асатын республикалық 
маңызы бар автожолдарды қалпына 
келтіру инвестжобасын қаржыланды-
рады. 450 миллиард теңге м�лшерін-
дегі ұзақмерзімді несие қаражаты 
«ҚазАвтоЖол» ҰК» АҚ-ға тиісті келісім 
шеңберінде б�лінді. Бұл шараларды 
2024-2027 жылдар аралығында іске асы-
ру жоспарланып отыр, – деп хабарлады 
Үкіметтің баспас�з қызметі.

Аталған жоба Қазақстанның бар-
лық аумағында іске асырылады. Облыс 
орталықтарын Абай, Ақмола, Ақт�бе, 
Алматы, Атырау, Шығыс Қазақстан, 
Жамбыл, Жетісу, Батыс Қазақстан, 
Қарағанды, Қостанай, Қызылорда, 
Маңғыстау, Павлодар, Солтүстік Қа-
зақстан, Түркістан және Ұлытау об-
лыстарының елді мекендерімен бай-
ланыстыратын ішкі жолдарды да, 
республикалық трассаларды да қалпы-
на келтіру жоспарланған.

Сонымен қатар биылғы тасқын 
салдарлары қайталанбауы үшін жол-
дардағы су �ткізгіш құбырлардың 
апат ты к�пірлері қайта жаңартылады. 
Сондай-ақ жаңа трассаларға ауыр 
к�лікті жібермеу үшін жолдардың қал-
пына келтірілген учаскелерінде к�лік-
тердің салмағы мен к�лемін �лшеудің 
автоматтандырылған жүйесін іске қосу 
к�зделген.

2024 жылы ҚДБ-дан алған кре-
дит к�лемі бойынша екінші тұғырға 
«Қазақстанның электролиз зауыты» 

ұлғайтуға ынтасы жоқ. Салдарынан, 
қолдау к�рсетілген кәсіпорындардың 
жалпы экспорттағы үлесі 2020 жылдан 
бері екі есеге, яғни 9,1%-дан 4,5%-ға 
дейін құлдыраған. Ал Қазақстанның 
даму банкінің миссиясы – �ңдеу �нер-
кәсібінің экспорттық әлеуетін ілгеріле-
ту», – деді +.Смайылов.

БАНК НЕГЕ БАС ТАРТАДЫ?

Қазақстанның даму банкі бұл 
айыптауға қатысты әзірге қандай 
да бір мәлімдеме жасамады. Бірақ 
оның �кілдерінің айтуынша, ҚДБ 
іріктелетін жобаларға жоғарғы талап 
қояды. Биік талаптарға жауап бер-
гендері қаржыландыруға ие болады. 
ҚДБ экспорттық операциялар бағы-
тындағы банкирі Гүлмира Жұмабае-
ваның айтуынша, несиелендіруге 
ұсынылған әрбір жобаға алдын ала 
талдау жүргізіледі. Оның барысында 
жобаның экономикалық қауіпсіздігі, 
маркетингтік дайындығы, заңнамалық 
талаптарға және ҚДБ нормаларына 
сәйкестігі бағаланады. Бұл кезең «Ин-
дикативтік талдау» аталады.

– «Индикативтік талдау» кезеңінен 
табысты �ту үшін мәмілеге қатысатын 
барлық тараптың құрылтайшылық 
және қаржылық құжаттары дұрыс 
болуы, толық топтамасын ұсынуы 
қажет. Сондай-ақ бизнес-жоспар, 
жоба ның техникалық-экономикалық 
негіздемесі, орналасатын жер учаске-
леріне қатысты құқық белгілейтін 
құ жаттары, қызметті жүзеге асыруға 
рұқсат құжаттары, жобалық келісім-
дер, кепілмен қамту құжаттары болуға 
тиіс. Кәсіпорын ашыла сала жабылып 
қалмай, тұрақты жұмыс істеуі үшін 
қа жетті шикізатты сатып алу к�здері, 
коммерциялық ұсыныстары к�рсетілуі 
қажет, – деді Гүлмира Жұмабаева.

Бұл кезеңнің ұзақтығы 35 жұмыс 
күнін құрайды. Алайда «тараптардың 
�зара ынтымақтастығы бұл мерзімді 
елеулі қысқартуы мүмкін» екен. Сон-
дай-ақ соңғы �згерістер, бизнес-про-

ҚДБ �зі қаржыландырған біраз 
жоба экономиканың �ркендеуіне, елдің 
ұлттық қауіпсіздігін нығайтуға үлес 
қосып жатқанын алға тартты. Мысалы, 
ол несиелендірген тамақ �неркәсібін-
дегі стратегиялық маңызды жобалар 
халықты азықтан тарықтырмауға, 
мемлекеттің азық-түлік  қауіпсіздігін 
арттыруға қызмет етеді. Ішкі нарықтың 
жағдайын жақсартып, жергілікті �н-
дірушілер үшін жаңа мүмкіндіктер аша-
ды, бәсекелестікті және қазақстандық 
тауарлардың бәсекеге қабілеттілігін 
арттырады, сонымен бірге елдің экс-
порттық әлеуетін дамыта түседі.

Банкке бұрыннан ынтымақтас-
тығы жолға қойылған ком-

паниялармен жұмыс істеу оңайырақ 
болса керек. ҚДБ отандық тамақ �нер-
кәсібін нәтижелі дамытуға үлесінің 
жарқын мысалы ретінде RG Brands 
ЖШС-ын атады, ол сусындар мен 
тамақ �німдерін �ндіру бойынша 
к�шбасшылардың бірі. Сондай-ақ 
«Масло-Дел» ЖШС жоғары сапалы 
сүт және май �німдерін �ндіреді, «Баян 
Сұлу» АҚ-ы – кәмпит-шоколадтарын 
шетел тұрғындары да сүйсіне жейтін 
ірі кондитерлік фабрикаға айналды. 
Ал «Кус&Вкус» бренді бар «Макин құс 
фабрикасы» ЖШС салқындатылған құс 
етімен қазақстандықтарды қамтамасыз 
етіп, шетелге экспортын ілгерілетеді. 

ТАҢДАУЛЫЛАР ТОБЫНА 
ТАҒЫ КІМДЕР КІРЕДІ?

Атап �тер жайт, мұндағы басты 
әңгіме – мемлекеттік банктің негізінен 
«сыралғы» серіктестерінің аз шоғыры-
ның жобаларын қаржыландыруында. 
Бір жағынан, ҚДБ арзан несие берген 
кәсіпорындар да жұмыс орындарын 
ашып, шикізат �ңдеп, мол салық т�леп, 
Қазақстанның дамуына ықпал етеді. 
Бірақ мемлекеттік банкті олармен шек-
телмей, басқа жобаларды белсендірек 
қаржыландыруға иліктірген маңызды. 
Жоғары аудиторлық палатаның дітте-
ген мақсаты да осы. 

АҚ к�терілді. Оның қожайындары – 
еуразиялық үштік: олигархтар Патох 
Шодиев, Александр Машкевич және 
миллиардер Алиджан Ибрагимовтың 
жесірі – Мукадасхан Ибрагимова.

Оларға  Қазақстанның басты 
қар жылық институты 178 миллион 
доллар ұстатпақ (85 млрд теңге-
ден астам).  Бұл арзан (ставкасы 
5yLPR+1,99%) несиені олар асықпай 
10 жыл бойы �тей ді. Заемшы �з та-
рапынан жобаны жүзеге асыруға 36 
млн доллар т�л капиталын құяды. 
Осы қаржылар елі мізде «Хромтау» 
жел электр стансасын салуға жұмса-
лады. Республикада қуат тапшылығы 
туындай бастағаны бі раздан айтылып 
жатқанын ескерсек, бұл жоба елге 
маңызды болуы мүмкін. 

Биылғы жобалардың үштігін 
«Саламат» компаниясы» ЖШС 

тұйықтады. ҚДБ оған 5 миллиард тең-
ге кредитті жылдық 6,38% ставкамен 
қысқа мерзімде берді. Компания қары-
зын 2026 жылғы 25 мамырда қайтаруға 
міндетті. Қаражат «Саламатқа» �з �ні-
мімен экспорттық нарықтарға шығу 
үшін қажет екен. Фирма тауарларын 
Қытай, Ресей, Тәжікстан, �збекстан, 
Қырғызстан, Ауғанстан, Түрікменстан 
мен Иракқа сатады.

Оған қарағанда «Макинский Завод 
Теплоизоляции» ЖШС-ның кредиті 
арзандау: биыл 5,7% ставкамен және 
18 айға 1 миллиард теңге несие ала 
алды. Осы жылғы қалған екі жобаға 
небәрі 105 миллион теңгеден ұсы-

нылған. Қос жобаның басшысы біреу: 
Бахтияр Сұлтанбекұлы Оспанов де-
ген адам. Ресми дерек бойынша ол 
2021 жылы «Бәйтерек» холдингінің 
еншілес кәсіпорны «Қазагроқаржы» 
АҚ-ының басқарма т�рағасының 
орынбасары болып істепті. ҚДБ-ның 
да жалғыз акционері – осы «Бәйтерек» 
екені мәлім.

Ж�НСІЗДІКТЕР АНЫҚТАЛДЫ,
ЕНДІ ШАРА ҚАЖЕТ

2024 жылдың аяқталып қалғанын 
ескерсек, 6 жобаны азсыну әбестік 
болмас. Мемлекеттік аудиторлардың 
қатаң сынынан кейін ҚДБ-дағылар 
аяғын аңдап басып, несиелендіруді 
мүлдем азайтып жібермесе болғаны. 
�йткені былтыр бұл мемлекеттік банк 
әлдеқайда батыл қимылдап, жыл бойы 
26 жобаны қаржыландырған еді. 

2023 жылы жеңілдікті кредиттің 
қызығын к�ргендердің бірі – Alageum 
Group, қожайыны Сайдулла Қожабаев. 

Елдің бас аудиторы +лихан Смайы-
ловтың айтуынша, «Қазақстанның 
даму банкі» АҚ-ы «ала қойды б�ле 
қырқады»: қаржыландырудың ныса-
налы бағыты ұқсас бола тұра, әртүр-
лі экспорттаушыға несиені әрбасқа 
пайыздық ставкамен береді. Оның 
бір мысалын жоғарыда айттық. Бұл 
Смайыловтың пікірінше, белгілі бір 
қарыз алушыларға негізсіз арзан кре-
дит беру тәуекелін тудырады және тең 
қолжетімділік негіздерін бұзады. Мәсе-
лен, ҚДБ жекелеген қарыз алушыларға 
белгіленген шектен 1-2,5% т�мен м�л-
шерлемемен несие таратқан.

Палата т�рағасы әшкереленген 
бұ зушылықтар мен кемшілік-

терді жою үшін бірқатар нақты шара, со-
ның ішінде квазимемлекеттік компани-
ялардың ішкі нормативтік құжаттарын 
жетілдіру бойынша шаралар қабылдау 
талап етілетінін атап �тті. Тиісті жұмыс 
Жоғары аудиторлық палатаның бақыла-
уында болады. Бақылауы мық ты болса, 
міннің түзетілуі де жеделдей түсер  еді.
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– Сіздіңше, Қазақстан үшін АЭС салудың 
маңыздылығы не?

– 2009 жылдан бері Қазақстан табиғи 
уран �ндіру к�лемі бойынша әлемде 
бірінші орынды иеленіп келеді. 2022 
жыл дың қорытындысы бойынша уран 
�ндірісі 21,3 мың тоннаны құрады. Екінші 
ор ын да – Канада, үшінші орында – Нами-
бия және т�ртінші орында к�ршіміз – 
$з бек стан. Ғылыми түрде дәлелденгендей, 
АЭС құрылысына алғашқы шығындарды 
есептемегенде, ядролық энергетика – ең 
эко номикалық тиімді энергетикалық 
ше шім дердің бірі. Мұндағы электр 
энергиясын �ндіру бағасы газ, к�мір не-
ме се мұнай пайдаланатын ЖЭО-ға 
қарағанда әлдеқайда т�мен. Сондай-ақ 
бұл оң экономикалық әсерді тек жанар-
жағармайдың аталған түрлері стансалар 
маңында орналасқан жағдайда ескеру 
қажет.

– АЭС салудың еліміз үшін стратегиялық 
және экономикалық тиімділігі қандай? Ол 
#зін ақтай ма? Экологиялық зардабы жоқ 
па?

– Атомдық стансалар – бұл ауа райы 
жағдайларына тәуелсіз энергия к�зі. Күн-
нің уақытына, жыл мезгіліне, бұлттылыққа, 
жаңбырға, желдің күшіне және толқын-
дардың биіктігіне қарамастан, сенімді 
жұмыс істейді. Бұл «жасыл» шешімдерге, 
мысалы, күн және жел энергиясына қара-
ғанда, инвестицияның жақсы қайтарымын 
қамтамасыз етеді. 

АЭС салудың тағы бір дәлелі – эко-
логиялық фактор. Бүгінде бұл біздің еліміз 
үшін �те маңызды, �йткені к�мірмен, 
таби ғи газбен жұмыс істейтін электр 
стансалары атмосфераға к�мірқышқыл 
газын шығарады. Бұл парниктік әсері 
күшейіп, жер атмосферасының қызуына, 
климаттық �згерістерге әкеледі. Біз қазірдің 
�зінде бұл әсерлерді сезінудеміз: ауа райы-
ның �згеруі, әлемдік мұхит деңгейінің 
к�терілуі және басқа да құбылыстар болуда. 
Атом электр стансаларында к�мірқышқыл 
газ шығарындылары �те аз. АЭС �ндірген 
энергия к�лемімен салыстырғанда, атмос-

фераға басқа энергия к�здерінен б�лінетін 
парниктік газдар аз болады.

– Осыдан 10 жылдан астам уақыт бұрын  
елі мізде «жасыл экономикаға» к#шу тұ-
жырымдамасы қабылданғаны белгілі. Осы 
тұжырымдамаға сәйкес қажетті энергияның 
жартысын жаңартылған қуат к#здерінен 
(жел, күн, су), яғни елдегі балама қуат 
к#зі нің үлесін 2030 жылға қарай 15 пайызға, 
ал 2050 жылға қарай 50 пайызға жеткізу 
к#з делген болатын. Сіздің ойыңызша, қазір 
бұл тұжырымдаманың орындалуы қалай 
жүзеге асып жатыр?

– Қазақстан үшін климаттың �згеруімен 
күресу басым бағыт болып саналады. 
Сон дықтан 2016 жылы еліміз Париж 
келісіміне қол қойып, 2030 жылға дейін 
пар никтік газдар шығарындыларын 1990 
жылғы деңгейден 15%-ға т�мендету мін-
детін алды. Сонымен қатар Президент �з 
Жолдауында басты міндеттердің бірі 
ретінде 2060 жылға қарай к�міртекті бей-
тараптыққа қол жеткізуді белгіледі. Қазір 
еліміз бірнеше энергия түрлерін, атап 
айтсақ, жылу энергетикасын, гидро энер-
гетиканы, жаңартылатын энергетиканы, 
жел энергетикасын және күн энергетикасын 
пайдаланады. Бұл дегеніміз – Қазақстанда 
к�мірмен жұмыс істейтін электр станса-
лары ның орнын баламалы энергетика 
к�здері ауыстыруы керектігін білдіреді. 
Алайда әлемде ең сенімдісі, тұрақтысы, 
әрі ең дамығаны – атом энергетикасы 
екені даусыз.

– Ал АЭС-ті салуға, оны дұрыс пайда-
лануға отандық мамандардың әлеуеті жете 
ме? Елімізде атомды бейбіт мақсатта пай-
да ланудың алғышарттары қандай деп 
ойлайсыз?

– Қазақстан табиғи уран қоры бойынша 
әлемде Аустралиядан кейін екінші орында 
тұр және 700 мың тонна уранға ие. К�ріп 
отырғаныңыздай, бізде АЭС салуға барлық 
жағдай бар. Дүниежүзілік ядролық қауым-
дастықтың есептеулері бойынша, $збекстан 
Республикасының қойнауында 140 тонна 
уран рудасы бар. Бұл елді пайдалы қазбалар 
қоры бойынша әлемде оныншы орынға 

шы ғарады. Айтпақшы, $збекстанда 
алғашқы АЭС-ті іске қосу 2029 жылға 
жос парланған. Сарапшылардың болжамы 
бойынша, 2050 жылға қарай $збекстанның 
электр энергиясына қажеттілігі екі есеге 
�седі. 

Сол сияқты Қазақстан қазірдің �зінде 
электр энергиясының тапшылығын сезі н-
уде және оны к�ршілес елдерден импорт-
тауға мәжбүр. Бұл тікелей жаңа �ндірістерді 
іске қосуға, жұмыс орындарын құруға 
әсер етеді және бизнестің дамуын тежейді. 

кезінде шамамен 8 мың адам жұмыспен 
қамтылуы мүмкін, ал болашақта оның 
жұ мыс істеуінде шамамен 2 мың маман 
қыз мет атқарады. Халықтың оң шешімі 
елдегі еңбек нарығына және елдің дамуына 
оң әсер етеді деп сенемін.

– Дегенмен АЭС радиоактивті қалдық-
тарсыз жұмыс істемейтіні шындық, оны 
қайта #ңдеу және сақтау әлемдік деңгейде 
әлі де шешімін таба қойған жоқ. Сіздіңше, 
Қазақстан радиоактивті қалдықты қайда, 
қалай сақтамақ? 

салу жоспарда бар. Бұл жерге Қазақстанның 
барлық аумағынан қалдықтарды әкеліп, 
оларды қайта �ңдеп, сол жерде сақтауға 
болады. Парламент атом қауіпсіздігі және 
қоршаған ортаны қорғау саласында АЭС-
ті жобалау, салу және пайдалану үшін 
қа таң қауіпсіздік стандарттарын қамтитын 
заң қабылдауды жоспарлап отыр. Сонымен 
қатар заң ядролық қалдықтармен жұмыс 
істейтін операторды анықтайды. АЭС 
қол данатын к�птеген ел олардың қауіпсізді-
гін қамтамасыз ету бойынша әлдеқашан 
алға жылжыған. Бүгінде атом энергетика-
сының дамуының негізгі үрдісі – IV буын 
ядролық реакторлардың жаңа түрлерін 
пайдалануға ұмтылу болып отыр.

– 6 қазанда #тетін референдумда халық-
тың таңдауы маңызды екені түсінікті. 
Жа л пы, референдумаға дайындық жұмыстары 
қалай жүргізіліп жатыр?

– Елдегі саяси партиялар мен қоғамдық 
ұйымдар 4 қыркүйекте АЭС құрылысына 
қолдау білдіріп, Халықтық штабқа бірікті. 
Штабқа 6 саяси партиядан 250 �кіл және 
шамамен 20 республикалық қоғамдық 
бірл естік кірді. Штаб отырыстарының 
бірінде Парламент Мәжілісінің Спикері, 
«AMANAT» партиясының Т�рағасы Ерлан 
Қошанов Қазақстанның 2060 жылға қарай 
к�міртекті бейтараптыққа қол жеткізу 
міндеттемелерін қабылдағанын атап �тті. 
Яғни, болашақта біздің к�мір технология-
ларын қолдану арқылы �ндірілген тауар-
лары мыз ға әлемдік нарықта қосымша 
салық салынатын болады. Қазір еліміздегі 
электр энергиясының 70%-ы к�мір 
стансаларынан алынатынын ескерсек, 
бұл тұрғыда АЭС отандық тауар �ндірушілер 
үшін әлемдік нарыққа шығудың трамплині 
болады. Сондықтан елорда тұрғындарына 
үндеу жасағым келеді. АЭС құрылысы 
бойынша республикалық референдумға 
белсенді қатысуға шақырамын. 6 қазанда 
біз бәріміз ел тағдырын келесі ондаған 
жылдарға айқындайтын маңызды шешім 
қабыл даймыз. Біз шынымен үлкен әрі 
жауапты таң даудың алдында тұрмыз!

– 8ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Тілекгүл ЕСД8УЛЕТ

Қазақстан үшін АЭС салудағы маңызды фактор – қауіпсіздік. Халық та алдымен 
атом қу ат ын энергия көзі ретінде пайдаланудың экономикалық және экологиялық 
тиімділігі қандай деген сұрақтарға қызығушылық танытып отырғаны жасырын 
емес. Сондықтан біз елімізде атом электр стансасын салудың артықшылықтары 
ту ралы Астана қаласы мәслихатының төрағасы Ерлан Каналимовке бірқатар са-
у ал қойған едік.

ДҰРЫС ТАҢДАУ ЖАСАУ!
ЕҢ БАСТЫСЫ – 

Электр энергиясы үздіксіз жұмыс істегенде, 
оның �зіндік құны ең т�мен болады. Қазір 
бұл адамзат үшін басты мәселелердің бірі. 
Сонымен қатар АЭС салатын барлық 
ком пания 60 жылға кепілдік береді. Алайда 
тәжірибе к�рсеткендей, АЭС кем дегенде 
80 жыл жұмыс істейді. Ал әрі қарай оны 
100 жылға дейін ұзартуға болады. Атом 
энергиясы – бұл энергияның орасан зор 
к�зі. Бар болғаны 1 келі уран 4%-ға ба -
й ы т ыл ған жағдайда, шамамен 100 тонна 
жоғары сапалы к�мір немесе 60 тонна 
мұн ай жағумен бірдей энергия береді.

Тағы бір маңызды артықшылық – кадр 
мәселесі. Атом электр стансасын салу 

– АЭС-тің жұмыс істеуіне қарағанда 
құрылысына үлкен қаржы қажет. Бұған 
қоса, атом стансаларында �ндірілген 
қалдықтардың радиациялық қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету және оларды барлық 
қажетті процедураны сақтай отырып, 
сал қындатылған құрылымдарда сақтау 
үшін қаражат б�луі керек. Радиоактивті 
қалдықтарды сақтау да атом электр стан-
салары тап болатын маңызды мәселе. 
Кур чатов қаласында 1995 жылы АҚШ-тың 
ақша сына радиоактивті қалдықтарды ұзақ 
мерзімге сақтайтын қойма салынған. Сол 
Курчатов қаласында радиоактивті қалдық-
тарды орталықтандырылған �ңдеу пунктін 

Құрылыс нысандарының пайдалануға 
берілуіне қатысты 781 �тініш қаралып, 
оның 189-ы оң шешім тапқан. Сонымен 
қатар басқарма жыл басынан бері 130 ны-
 сан  да тексеру жүргізіп, нәтижесінде 96 
ныс ан ға бұзушылықтарды жою туралы 
нұсқама берілген.

«Басқарма заңсыз құрылыстарды 
бақылауды күшейтіп, 205 әкімшілік құқық 
бұзушылық туралы хаттама толтырып, 
51,9 млн теңге к�лемінде айыппұл салды. 
Қазірге дейін оның 37,6 млн теңгесі �н-
дірілді. Абай, әл-Фараби, Еңбекші, Қара-
тау және Тұран аудандарындағы заңсыз 
құрылыс объектілері бойынша да әкімшілік 
жауапкершілікке тартылып, айыппұлдар 
салынды», – дейді басқарма басшысы 
Мерлан Rбдірахманұлы.

Құрылыс сапасына қатысты да 19 нысан 
бойынша әкімшілік хаттамалар тол тырылып, 
айыппұлдар �ндірілген. Сонымен қатар 
үлестік қатысу заңнамасын бұзған 9 тұрғын 
үй кешеніне де айыппұл салынған.

Сонымен қатар қаладағы к�пқабатты 
тұрғ ын үйлердің басқару жүйесі жаңарып, 
1 172 тұрғын үй басқару нысаны ретінде 
тіркелген. Оның ішінде, 142 тұрғын үйде 
мүлік иелері бірлестігі (МИБ) құрылып, 
1 030 үйде жай серіктестік (ЖС) жұмыс 
іс теп жатыр. Бұл реформалар тұрғын-
дардың �мір сапасын жақсартуға және 
үйлерді тиімді басқаруға бағытталған.

Мерлан Rбдірахманұлының айтуынша, 
қалада құрылыс жұмыстарын заң талап-
тарына сай жүргізу күшейіп, 2024 жылы 
лицензия алу бойынша 609 �тініш қаралып, 
76 лицензия берілген. Сонымен қатар 
сарапшылық жұмыстарды орындау үшін 
43 сарапшыға аттестат берілді, бұл құрылыс 
сапасын арттыруға к�мектесуде.

Сондай-ақ қаланың кондоминиум 
ны сандары «Е-Шаңырақ» ақпараттық 
жүйе сіне толықтай енгізіліп, техникалық 
паспорттар цифрландырылды. Бұл тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылықты басқаруды 
жеңілдетуге және айқындылықты қамтама-
сыз етуге септігін тигізуде.

Жалпы, Шымкенттегі бұл реформалар 
қала тұрғындарына сапалы қызмет к�рсетуді 
арттырып, құрылыс және тұрғын үй сала-
сын  дағы басқару жүйесін жаңа деңгейге 
к�теруде.

Шымкент қаласының Қалалық орта 
сапасы және бақылау басқармасы газ 
техникалық инспекция б�лімінің қызмет-
керлері және басқа да ұйымдардың қаты-
суымен қала тұрғындарына газбен бай-
ланысты қауіпсіздік шараларын түсіндіру 
жұмыстарын жүргізуде. 

Д�ңгелек үстел �ткізілді және 53 500 
дана жадына ма таратылған. 

Үй ішілік газ құрылғыларына қызмет 
к�р сету мекемелерімен (ВДГО) 109 

iKomek ситуациялық орталығы арқылы 
интеграция жүргізілді. Тұрғындар осы 
орталыққа хабарласып, ВДГО қызметтері 
мен сыни ескертпелер туралы ақпарат 
ала алады. Сонымен қатар «ҚазТранс-
ГазАймақ» АҚ арнайы видео роликтер 
таратуда, ал газ бақылаушылар қауіпсіздік 
туралы жадынамаларды үй-үйге тара-
туда. 

Газ және газбен жабдықтау қауіпсіздігі 
бойынша заң талаптарын бұзу фактілері 
аясында 2024 жылы 88 адам жауапкер-
шілікке тартылып, жалпы айыппұл сомасы 
1 212 822 теңгені құрады.

Сонымен қатар Шымкент қаласында 
лифтілердің қауіпсіздігі мен тұрақты 
жұмысын қамтамасыз ету мақсатында 
бірқатар шара жүзеге асырылып жатқанын 
айта кеткен ж�н. Қалада жалпы 1 233 
лифт бар, оның ішінде 941-і тұрғын үй-
лер де, 58-і денсаулық сақтау меке ме-
лерінде, 50-і мектептерде, ал 184 лифт 
сауда орталықтары мен қонақүйлерде 
орналасқан.

Жыл басынан бері 70 лифтке комис-
сиял ық сынақтар �ткізіліп, 69 лифт ресми 
тіркеуге қойылды. Қазір жүк к�тергіш 
құралдарды тіркеу Egov.kz  порталы арқылы 
электронды түрде жүзеге асырылуда.

Лифт шаруашылығының жаңғыртылуы 
да назардан тыс қалған жоқ. Үкіметтің 
«Тұрғын үй-коммуналдық инфрақұры-
л ымды дамытудың 2023–2029 жылдарға 
арналған тұжырымдамасы» аясында 
жер гілікті бюджет есебінен осы жылы 24 
лиф тіні жаңарту жоспарланып отыр. Бұл 
жұмыстарға «Тұрғын үй Шымкент» ЖШС 
жауапты.

Қауіпсіздікті қамтамасыз ету және 
қыз мет к�рсетуші мекемелердің жауапкер-
шілігін арттыру мақсатында, тұрғындардан 
келіп түсетін шағымдар мен �тініштер 
iKomek 109 байланыс орталығымен инте-
грацияланған. Нәтижесінде, лифттердің 
тоқтап қалуы немесе ішінде адам қалып 
қою жағдайлары тіркелген жағдайда, 
қызмет к�рсетуші мекемелер жедел әрекет 
етіп, мәселелерді уақтылы шешуге міндет-
телген.

Қала әкімдігі бұл бағыттағы жұмыстарды 
тұрақты бақылауда ұстап, тұрғындардың 
қауіпсіздігі мен жайлылығын басты назарда 
ұстап отыр.

Шымкент қаласының билігі құрылыс 
сала сындағы тәртіпті нығайтуға және 
заңбұзушылықтардың алдын алуға 
бағытталған жұмыстарын жалғастыра 
бермек.

ҚҰРЫЛЫС САПАСЫ БАҚЫЛАУДА

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

Шымкент қаласының Қалалық орта сапасы және бақылау 
басқармасы құрылыс сала сындағы заңбұзушылықтар-
ды қатаң бақылауда ұстап отыр. Жыл басынан бері 645 
құ рылы        с-монтаждау жұмыстарының басталуы туралы 
хабар лама тіркелсе, оның ішінде 81-і бюджет қаража-
тымен, 564-і жеке қаржыландырумен жүзеге асқан. Бұл 
туралы Өңірлік коммуникациялар қызметі алаңында 
Шымкент қаласының Қалалық орта сапасы және бақы-
лау басқармасының басшысы Мерлан Керімжанов 
баяндады. 
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МӘСЕЛЕ

Жаз басталысымен атыраулықтар 
алысатын аллергия әдетте қа-

зан ға дейін жалғасады. К�зі жасаурап, 
түш кіріп, түрлі тамшылармен �з-�зін 
ем деп жүрген атыраулықтар аллерголог 
ма мандардың жетіспейтініне наразы. 

Асхат $бдікәрім – аллергиямен алы-
сып жүрген атыраулықтың бірі. «На зи-
вин мен» әбден достасқан ол, бір айда бұл 
дә рінің 2-3 құтысын тауысатынын ай та-
ды. «Жылына екі маусым бойы мұрным 
бі тіп, құлағым қышып, түшкіре бас тай-
мын. К�зім жасаурағаны – �з алдына. 
Осы лай �з-�зіммен алысып жүргенімде 
жаз дың да, күздің де қалай �тіп кеткенін 
байқамай қаламын. Аллергия тұқым қуа-
лай тын ауру болып шық қаны оңай бол-
май тұр. Екі жасқа енді толатын балам 
бар. Алты айынан бас тап, ауруханадан 
к�з ашпай келеді. Екі апта сайын, қол-
қа сы бітіп, бүкіл ан ти биотикті алып 
бол ды. Дәрігерлер оған ал лергия деп 
диаг ноз қойды. Кейін ол ау ру асқынып, 
ал лергия фонындағы брон хиалды аст ма-
ға ұласты. Осы бала үшін енді қаланы 
ауыс тыру керек болып тұр», – дейді 
атыраулық Асхат $бдікәрім. 

Атырау облыстық аурухананың штат-
тан тыс аллерголог дәрігері Гауһар Сем-
бие ваның айтуынша, аллергия оңай 
ем деле салатын дерт емес. Және адам 
ор га низмі сезімтал болса, ауаның құра-
мы на, күннің, тіпті шаң-тозаң, �сімдік 
пен тағам, дәрі-дәрмек пен бояғыш зат-
тар дан да аллергия пайда бола береді. 

– Аллергияға шалдыққандардың ба-
лаларына да бұл ауру «үйір» келеді. Яғни, 
дерт тұқым қуалайды. Екінші фактор – 
эко логиялық ахуал салдарынан жүре 
пай да болады. Негізінен, адамға к�з, 
мұ рын, қолқа арқылы білінгенде �з бе-
тімен дертке диагноз қойып, дәрігердің 
нұ с қауынсыз дәрі пайдалану дұрыс емес. 
Кеселдің �ршіп кетуіне к�бінесе осы 
жағ дай себеп болады. Шілде мен тамызда 
жу сан, амброзия сынды табиғи �сім дік-
тер гүлдегенде тозаңы адамның мұрны 
мен к�зіне түсіп, ауру туындатады. Не-
ме се темекі мен химиялық қоспасы бар 
заттарды қолданғаннан да �ршуі мүмкін. 
Бір байқағаным, Атырауда аллергия к�-
бі несе �сімдіктен жұғады. 8сімдік әбден 
пі сетін шілде-қазан айлары аралығында 
ке сел де күшейеді. Оның түрі де сан 
алуан. Мысалы, дәл қазір маусымдық 
ал    лергиялық ринит немесе аллергиялық 
ко нъюктивит �ршіп тұр. Одан емделу 
түрі де әртүрлі. $уелі науқастың ауыру 
се бе бін, сосын қандай ш�пке аллергиясы 
ба рын анықтау үшін арнайы лабора то-
рия ға қан тапсырады. Алайда біздің ау-
ру ханада мұндай құрылғылар бол ма ған-
дықтан, жекеменшік клиникаларға жі-
бе реміз. Ауру ушығып тұрған дәл қазіргі 
уа қытта еш нәтиже бермейтіндіктен, 
ем-дом к�бінесе қыс айларында жүр гі-
зіле ді. Ал қазір талдау нәтижесі бойынша 

түш кіру, мұрын бітелу, к�здің жасау ра-
ғанын дәрінің к�мегімен тоқтатуға 
болады. Қыста арнайы терапиядан �ткен 
нау қас мүлде сауығып кетпегенімен, ке-
лесі жылдың осы маусымында аллер гия-
дан жеңіл �теді. Одан сауығудың тағы бір 
жолы – климат ауыстыру», – дейді ал-
лер голог дәрігері Гауһар Сембиева.

Мамандар аллергия кезінде «На-
зи вин», «Нафтизин» сынды 

мұ рын ды «ашатын» тамшыларды қол-
дан бау керектігін айтады.

Мамандардың айтуынша, мұндай 
сұйық дәрілер үнемі қолданғандықтан, 
мұрын қуысын бітеп, қабыну процесін 
туын датады. Уақытша жеңілдік әкелетін 
күшті гормоналдық дәрілердің әсерінен 
ағза одан сайын әлсіреп, ақыры дәріге 
әб ден үйреніп кетеді. Атышулы там шы-
лардың басқа керемет пайдасы болмай 
шық ты. Сондықтан да мамандар емдеу 
шараларының барлығын медициналық 

детіп, ауасын жиі тазартып тұруға, ортақ 
зат тарды пайдаланбауға кеңес береді.

Атырау облыстық Денсаулық сақтау 
бас қармасынан білгеніміздей, мем ле-
кеттік медициналық ұйымдарда жалпы 
6 ал лерголог маман бар, бүгінгі күні 2 
ал    лерголог бала күтімі демалысында.

6 айдың қорытындысы бойынша, ал-
лер гиямен есепте тұрған 2 928 пациент, 
оның ішінде 865 бала бар. Яғни, 3 000-ға 
жуық науқасқа әйдік Атырауда не бары 4 
аллерголог маман қызмет к�р сетіп жатыр.

Бұл аз ба, к�п пе, оны �зіңіз бағамдай 
бе ріңіз.

Ащы да болса шындық, Атырау облы-
сын  да қазір 100-ден астам дәрігер жет-
пей  ді. Тапшы мамандардың қатарында 
ба  лалар невропатологі, балалар кар дио-
хи рур гы, анестезиолог, гинеколог, реани-
ма тологтар бар.

Қазақстанда жыл сайын 5 мыңға 
жуық маман оқу бітіреді. Бірақ олардың 

Осы орайда Жетісу облысында 
жыл сайын мыңдаған жан баспаналы 
болып жатқанын айта кеткен ж�н. 
Тұрғын үйлер салу қарқыны биыл да 
жоғары деңгейде. Жыл соңына дейін 
�ңір дегі 4 мыңнан астам тұрғын қо-
ныстойын тойлайды деген батыл 
жос пар бар. Егер бұл меже орындалса, 
он да облыс бойынша үй кезегінде 
тұр ғандар саны бірден 14 пайызға 
азая ды. Ол үшін келер жылға дейін 
�ңір де 350 мың шаршы метрге жуық 
тұрғын үй тұрғызылуға тиісті. 

Биылғы 8 айда облыста 150,2 мың 
шар шы метр тұрғын үй пайдалануға 
бе рілген. Қыркүйекке дейін пай да-
лану ға берілген баспаналар жыл 
соңы на дейінгі жоспардың 43%-ын 
құ райды. Сондай-ақ халықтың әлеу-
мет тік осал топтарынан кезекте тұр-
ған дар үшін 866 жалдамалы пәтер 
са тып алуға 13,4 млрд теңге б�лінген. 
«Самұрық-Қазына» АҚ есебінен 560 
пә терлік 9 тұрғын үй салынуда. Бар-
лы ғы жоспарға сай жүзеге асса, жыл 
соңына дейін 4 мың 117 пәтерде қо-
ныстойы тойланады. 

Үйлі болу қуанышына кене ле тін-
дер қатарында облыстың барлық 
аудан-қалаларының тұрғындары бар. 
Со лардың арасында соңғы жылдары 
тұр ғын үй мәселесі �те күрделі жағ-
дай да екені аталып жүрген Кербұлақ 
ау данының орталығы Сары�зек ауы-
лында үлкен істер атқарылып жат қа-
нын айта кеткен ж�н. Күні кеше то-
ғыз жолдың торабында орналасқан 
ірі елдімекенде 60 пәтерлік жалға 
бе    рілетін тұрғын үй халық игілігіне 
тап сырылды. Жылдар бойы кезекте 
тұр ғындар мен тозығы жеткен екі 
қа батты үйлерде тұрып торық қан дар-
дың және әлеуметтік осал топта ғы-
лардың арасынан бірден 60 отбасы 
үй лі атанды. Солардың ішінде бо л-
ған, мүгедек жеткіншегін қоса ал ған-
дағы бес баланы бағып-қағып отыр-
ған к�пбалалы ана Татьяна Кузина-
ның қуанышында шек жоқ. 

– Баспаналы болғаныма, қолыма 
пә тер кілтін ұстап тұрғаныма әлі де 
се    не алар емеспін. Осынау қуанышты 
сәт  ті �те ұзақ күттік. 8 жыл кезекте 
тұр  дық. Енді, міне, �з үйіміз бар. 
Бұл – отбасымыз үшін үлкен бақыт, 
зор қолдау. Үш б�лмелі пәтеріміз 
жарық әрі кең. Енді балаларым да 
алаңсыз ойнап-күліп, сабақтарын 
оқи тын болды, – дейді батыр ана. 

Ауылдасымен қоса қуанған са-
ры�  зектік тағы бір тұрғын да �зде рі-
нің жағдайына түсіністікпен қарап, 
жа нашырлық танытқан мемлекетке 
ал ғысын жеткізуге асықты. 

– Ерекше күтімді қажет ететін 
балам бар. 2015 жылдан бері кезекте 
тұ рамыз. Жалдамалы пәтерде к�шіп-
қо нып жүру бізге ауыр тиетін. Міне, 
бү гін к�птен күткен пәтерге қол жет-
кіздік. Ұлымның �з б�лмесі болады. 
Қа зіргі қуанышымды, бақытымды 
с�з бен айтып жеткізу мүмкін емес. 
$р шаңыраққа осындай баспана нә-
сіп етсін, – деген Гүлмира Қасы мо-
ва ның толқынысын да түсінуге бо ла-
ды. 

Кербұлақ ауданы әкімдігінің мә-
ліметінше, мемлекеттік тұрғын үй 
қо рынан баспана алу кезегінде 1 600-
ден астам тұрғын тіркелген. Қазіргі 
кез де ауданда осы мәселені шешудің 
бар лық мүмкіндіктері қарас ты рылу-
да. Күні кеше пайдалануға берілген 
60 пәтерлі тұрғын үйден б�лек, жыл 
соңына дейін халықтың әлеуметтік 
жа ғынан осал санатындағы тағы 100 
от басы баспаналы болмақ. Олар үшін 
ау данның әр ауылдық округтерінен 
жаңа жеке үйлер сатып алынуда. Қа-
зірге дейін 17 үй сатып алыныпты. 
Та ғы 50 үйді қазан айында, қалған 33 
үйді қараша айында алу жоспар лан-
ған. Осылайша, жыл соңына дейін 
ауданда тұрғын үй кезегі 4,4 пайызға 
қысқарады. Яғни, баспана кезегіндегі 
адам дар саны 1 467 адамға дейін азая-
ды. Сонымен қатар алдағы кезде тағы 
екі 60 пәтерлі тұрғын үйдің құрылы-
сын аяқтау жоспарланған. Оның бірі, 
«Самұрық-Қазына» АҚ қаражаты 
есе бінен салынып жатқан жалгерлік 
үй болса, екіншісі, тозығы жеткен үй-
лердің тұрғындары үшін тұрғызылуда.

КӨКЕЙКЕСТІ ДАМУ

Баян ЖАНҰЗАҚ, 
Атырау облысы

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 

мекемеде аллергологтардың бақылауы-
мен �туі тиістігін айтады. 

Мұрынның бітелуі, к�здің қызаруы 
не месе дененің б�рітуі. Аурудың алғашқы 
бел гілерін байқасаңыз, дереу дәрігерге 
к� рінгеніңіз абзал. Себебі ауырғаннан 
г�рі, ауырмаудың жолын іздеу әлдеқайда 
тиімдірек. Ал аллергиясы бар адамдарға 
ма мандар күніне бір грамм С дәрумені-
мен, құрамында ақуыз, май, к�мірсутегі 
бар тағамдарды қабылдап, б�лмені жел-

�ңір лерге барып жұмыс істеуі үшін 
әлеу меттік мәселелері жолға қойылуға 
тиіс. 

Рас, Атырау облысы әкімдігі меди-
циналық оқу орындарымен ме-

моран думға отырып, жас медиктерді 
�ңір ге тарту үшін белгілі бір әлеуметтік 
жеңіл дік пакеттерін жасақтауда. Бірақ 
ма ман тапшылығын дер кезінде шешуге 
бұл қадамдар да жеткіліксіз болып жа-
тыр.

4 МЫҢ ПӘТЕР 
БЕРІЛЕДІ
Конституцияға өзгерістер мен толықтырулар енгізу 
жөніндегі республикалық референдумнан кейін Прези-
дент әділдік идеясы еліміздің мемлекеттік саясатының 
өзегі болуға тиіс екенін атап өткені есімізде. Әлеуметтік 
әділдіктің ең негізгілерінің бірі – халықтың әл-ауқатын 
арттыру екені айдан анық. Тұрмыс дұрыс болуы үшін 
бірінші кезекте тұрғындарды баспанамен қамтуға баса 
назар аударылғаны жөн. 

Атырауда қазір дәрігер 
де, дәрі де тапшы болып 
жатыр. Әңгіме – аллергия 
хақында.

Маусымдық аллергиялық реннит кезінде 
қолдануға болмайтын тағам түрлері:
– көкөністер (қауын, қарбыз, т.б.);
– цитрусты жемістер (апельсин, банан, 
мандарин, т.б.);
– шоколад, кофе, какао, қант;
– теңіз өнімдері, құс еті, қақталған 
тағамдар;
– сүт, бал, алкогольды және газдалған 
сусындар;
– картоп чипстері мен қытырлақ нан.

ДӘРІ ДЕ, 
ДӘРІГЕР ДЕ ЖОҚ
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МЕРЕЙ

Ғұлама Абай – қазақ топырағынан 
шық қан әлемдік деңгейдегі кемеңгер. 
Ол күллі адамзат баласына ақыл-ойдың 
жемісін сыйлады. 

Дүниежүзінде ғылым мен білімнің 
түрлі салаcын дамытуға зор үлес қосып, 
бүкіл адамзатқа ортақ ойшыл ретінде 
танылған тұлғалар баршылық. Мысалы, 
Қытай дегенде Лао-цзы мен Конфуций, 
Ресей дегенде Достоевский мен Толстой, 
Франция дегенде Вольтер мен Руссо 
бірден ойға келеді. Сол сияқты шетелдік-
тердің бәрі бірдей Қазақстан дегенде 
бірден Абайдың есімін атайтындай дәре-
же ге жетуіміз керек. 4зге жұрт «Қазақ 
халқы – Абайдың халқы» деп бізге ілтипат 
білдіріп отырса, зор мәртебе болары 
анық» деген болатын.  

Қай уақытта болса да жас ұрпаққа 
са на лы тәрбие, сапалы білім беру мәселесі 
күн тәртібінен түсетін мәселе емес. Алдағы 
уақыттарда да тарихи тағлымы мол, заман 
к6шіне ере дамыған алдыңғы қатарлы 
оқу орындарының бай мұрасы үлгі болары 
хақ. Осындай оқу орындарының қатарына, 
біз толық сеніммен, бүгінгі той иесі – 
М.7уез ов атындағы педагогикалық 
коллед жін қоя аламыз.

Колледжді елімізге кеңінен танымал, 
білім беру саласының к6рнекті қайраткері, 
ұлт жанашыры, ел мақтанышы, үлкен 
жүректі ұстаз, ғалым, Қазақстан Педагоги-
калық Ғылымдар Академиясының кор-
рес пондент-мүшесі  Шағангүл Алдам-
жарқызы басқарып келеді.

Қысқаша ғана колледж тарихына к6з 
жүгіртсек. Ол 1903 жылы далалық 6лкеге 
ғана емес /солай к6рсетілген/, Батыс 
Сібірдің к6птеген аймағына бастауыш 
мектептер үшін мұғалімдер дайындау 
мақсатында ашылған. Сол кезден оған 
Том, Тобыл, Воронеж, Орел губерния-
ларынан және Семей мен Жетісу облыс-
тарынан оқуға түскісі келген талап керлер 
6тініш берген.  

1905 жылы 1 шілдеде Семей мұғалімдер 
семинариясына қырғыз (қазақ) тілі оқы-
ту шысының қызметі енгізіліп, 1 тамызында 
бұл қызметке Нұрғали Құлжанов қабыл-
данған. Осы кезеңнің 6зінде мұғалімдер 
семинариясы оқушыларға жан-жақты 
білім берумен бірге, оларға отаншылдық 
рухта рухани-адамгершілік тәрбие беруге 
ден қойған, олар қаладағы к6птеген мә-
де ни шара, ұлттық ойын-сауық ұйым-
дастырған.

Мұғалімдер семинариясында еңбек 
еткен, білім алған к6птеген жастар 6з-
д ерінің қайраткерлік, ағартушылық, 
жазу  шылық, ғалымдық қадамдарын осы 
кезеңде бастап, алашшыл ұлт зиялы-

Бұл кезең Жүсіпбек Аймауытовтың 
да шығармашылық дарынының ашылған 
кезеңі болды. Ол 1915 жылы Семейде 
6т кен қазақтардың әдеби кешінде «Біржан 
мен Сара» айтысын сахналады. 4зінің 
6леңдерін, алғашқы ойлы публицистік 
сын мақалаларын осы кезде жазды.

ХХ ғасырдың заңғар ғалымы, академик 
Қ.Сәтбаев 1914-1919 жылдары семинарияда 
үздік оқып, оқуын бітіргеннен кейін қазақ 
мұғалімдеріне арналған екі жылдық пед-
курста жаратылыстану пәнінен сабақ 
берді. Осы кезеңде қазақ мектептеріне 
арналған алғашқы математика оқулық-
тарының бірі алгебра оқулығын жаза 
бастады. 

Мұғалімдер семинариясы 1920 жылы 
Халыққа білім беру институты болып 
қай та құрылды. 1922 жылы оның құ-
рамы  нан екі педагогикалық техникум 
(қазақ, орыс) ашылады. 1924 жылы ол 
Семей пед а гогикалық техникумына 
берілді.

Техникум директоры 7бікей Сәтбаев 
1924 жылы Ленинград университетінде 
оқып жүрген М.7уезовті шақырып, ол 

ғылым кандидаты, магистр деген ғылыми-
академиялық дәрежесі, ал 28 оқытушының 
жоғары педагогикалық құзыретін к6рсете-
тін педагог-шебер, педагог-зерттеуші, 
педагог-сарапшы деген лауазымы бар. 

К6птеген оқытушы республикалық 
құзырлы мекемелердің штаттан тыс 
тренерлері, білім мазмұнын бағалау жұ-
мыс ы на тартылған – сарапшы, түрлі 
рес публикалық конкурстардың жеңімпаз-
д ары немесе лауреаттары болып табылады. 
Бұл колледждің оқытушылар құрамының 
кәсіби әлеуетінің жоғары екенін к6рсетеді.

2023-2024 жылдары бітірген түлектердің  
99,9 %  жұмысқа орналасқан, бұл кол-
ледждің нарық сұранысына сай бәсекеге 
қабілетті мамандар даярлап отырғанын 
дәлелдейді.  

Колледжде студенттердің жақсы білім 
алуына бар жағдай жасалған. 4 оқу ғи-
мараты мен білім алушыларға арналған 
300 орындық 5 қабатты жатақхана бар.  

Оқу ғимараттарында ІТ құзыреттілік 
орталығы, Абайтану, 7уезовтану орта-
лық тары, қазіргі заманғы техникалық 
құрал дармен жабдықталған электронды 

соңғы 18 жылғы нәтижелерін саралай 
отырып білім сапасы жоғары елдерді 
анық тадық. Олар Сингапур, Макао 
(Қытай), Жапония, Оңтүстік Корея, 
Қытай Республикасы, Гонконг (Қытай), 
Эстония, Канада, Финляндия және 
Поль ша елдері. Осы елдердің білімдегі 
табыстылығын анықтағанымызда, олар 
екі ұстанымды басшылыққа алады екен: 
бірі – лайықты адамдар ғана ұстаз болулары 
керек; ал екіншісі – жастарға ұлттық 
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Қасиетті Абай еліне келген әр адамның бойында осы елге, осы жерге деген 
ерекше бір жылы сезім болады.  
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 2020 жылы жарық көрген «Абай 

және ХХІ ғасырдағы Қазақстан» атты мақаласында: «Семей өңірі – қазақ та-
рихындағы киелі өлкенің бірі. Ұлы Абай мен Шәкәрімнің, Мұхтар Әуезовтің 
кіндік қаны тамған өңір айрықша құрметке лайық.

Ұлттық қоғамдық сенім кеңесінің отыры-
сында оқушылардың білім деңгейі дамыған 
елдерден айталықтай т6мен екенін, оны 
к6теру үшін жүйелі және ойластырылған 
реформа жүргізу қажеттігін айтқан 
болатын. 

Біз оқушылардың білім сапасын 
анық тайтын Халықаралық PISA зерттеуінің 

керек деген қорытынды жасаған. Оның 
«3 жастан кейін кеш болады» деген еңбегі 
әлемге кең тарап, үлкен бестселлерге 
айналды.     

Дана қазақ халқы бала тәрбиесіне 
қатысты «Балаңды бес жасқа дейін пат-
шаң дай күт; Бес жастан он бес жасқа 
дейін құлыңдай жұмса; Он бес жастан 
асқан соң досыңдай сырлас» деген мақа-
лымен Масару Ибуканың жасаған ғылыми 
тұжырымын екі-ақ ауыз с6збен кең 
мағынада айтқанын к6реміз. Біз осы 
мақа лдың байыбына бара алып жүрміз 
бе, жоқ, 6кініше қарай, әлі бара алмай 
жүрген сияқтымыз. Оны 6мірден, к6шедегі 
балаларымыздың тәрбиесінен к6ріп, 
байқап жүрміз. 5 жасқа дейін ата-ананың 
мол мейрімін бойына сіңіріп 6скен бала 
бойында зор адами қасиеттер қалыптасады, 
ол мейірімді болып 6седі, ер жеткенде 
басқа адамға қатыгездік жасай алмайды. 

Жапония мен Оңтүстік Корея елдерінде 
ата-аналарға «Бала тәрбиесіне кім жауапты» 
деген тақырыпта үлкен сауалнама жүр-
гізілген. Сонда 65%-ға жуық респонденттер 
«Тек ата-аналар ғана жауапты» деп жауап 
берген. Бұл елдер балаларына ұлттық 
рухани адамгершілік тәрбие бере отырып, 
орта білім сапасын жоғары деңгейге 
к6тере білді, соның негізінде адами 
капиталы 6сіп, ғылыми-техникалық 
әлеуеті жақсы дамыған елдердің қатарына 
қосылып отыр.

Демек, сіздер мен біздер – ата-аналар, 
бала тәриесіне ерекше мән беруіміз қажет. 
Қоғамда болып жатқан келеңсіз жағдай-
ларды естіп жатырсыздар. Сондықтан 
біздер, ең алдымен, баларымыздың 
қолдарында жүрген смартфондарын қалай 
пайдаланып жүргендерін білгеніміз ж6н. 
7сіре се, олардың тәрбиелеріне кері әсер 
ететін хабарларды к6рмеулерін жіті қада-
ғалау керек. 

Қазір білім беру саласында Жасанды 
интеллект (ЖИ) кеңінен  қолданыс табуда. 
Ол жаңа перспективалар ашып, замануи 
оқыту әдістеріне тың міндеттер қойып 
отыр. Білім беруде ЖИ пайдалану: оқытуды 
дербестендіруге, яғни оқу материалдары 
мен әдістерін әрбір оқушының жеке 
қажеттіліктеріне бейімдеуге; мұғалім 
уақытын автоматтандыру және оңтайлан-
дыруға, яғни мұғалімдерге білім сапасын 
жетілдіруге және оқушылармен 6зара 
қарым-қатынаста к6п жұмыс істеуге; 
интер активті оқу материалдарын қолдана 

1912-1919 жылдар семинария тарихын-
дағы ерекше бір айшықты жылдар бол-
ды. Осы кезеңде заманымыздың заңғар 
жазушысы М.Әуезов, қазақ әдебиетінің 
негізін салушылардың бірі Жүсіпбек 
Аймауытов, Қазақ КСР Ғылым Академия-
сының тұңғыш президенті, академик 
Қ.Сәтбаев білім алды.  
Мұтар Әуезов өзінің алғашқы шығар-

ма шылық-ағартушылық ізденістерін осы 
кезеңде бастады. Ол еліміздегі тұңғыш 
«Ярыш» футбол командасының белсенді 
мүшесі болды. Ж.Аймауытовпен бірге 1918 
жылы «Абай» журналын шығарып,  халқы-
мыздың тағдырына қатысты кемел ой 
айтып, ұлттық сананы оятуға жетелейтін 
көптеген мақала жазды

ларының қатарына қосылған. Олардың 
қатарынан 7бікей Сәтбаевты, Мұхтар 
7уезовті, Жүсіпбек Аймауытовты, Қаныш 
Сәтбаевты, 7лкей Марғұланды, Мұсатай 
Ахынжановты, 7бдіхамит Сембаевты, 
Шырақбек Қабылбаевты, Жақия Шәй-
жүнісовты және тағы басқа атап айтуға 
болады.

1912-1919 жылдар семинария тарихын-
дағы ерекше бір айшықты жылдар болды. 
Осы кезеңде заманымыздың заңғар 
жазушысы М.7уезов, қазақ әдебиетінің 
негізін салушылардың бірі Жүсіпбек 
Аймауытов, Қазақ КСР Ғылым Академия-
сының тұңғыш президенті, академик 
Қ.Сәтбаев білім алды.  

Мұтар 7уезов 6зінің алғашқы шығар-
ма шылық-ағартушылық ізденістерін осы 
кезеңде бастады. Ол еліміздегі тұңғыш 
«Ярыш» футбол командасының белсенді 
мүшесі болды. Ж.Аймауытовпен бірге 
1918 жылы «Абай» журналын шығарып,  
халқымыздың тағдырына қатысты кемел 
ой айтып, ұлттық сананы оятуға жетелейтін 
к6птеген мақала жазды. 

қазақ әдебиеті тарихы, әдебиет теориясы 
пәндерінен сабақ берді.  

Қаныш Сәтбаев осы техникумда оқып 
жүрген кезін еске алып: «Алған біл ім ім 
үшін немере ағам, интеллигент 7.Сәтбаевқа 
6зімді 6мір бойы борыштымын деп санай-
мын» деп жазды. 

Біз бұдан сол кездің 6зінде техникум-
ның педагогикалық әлеуетінің жоғары 
бол ғанын, шәкірттеріне рухани-адамгер-
шілік мол тәрбие, сапалы білім бергенін 
байқаймыз. 

Бүгінде М.7уезов атындағы педагоги-
ка лық колледжі – Қазақстан Республика-
сының жетекші техникалық және кәсіптік 
білім беру оқу орындарының бірі. Заманауи 
инновациялық технологияларды оқу-
тәр бие үрдісіне енгізе отырып, студенттерге 
сапалы білім, рухани бай адами қасиет 
беріп отырған еліміздің беделді оқу орын-
дарының бірі. 12 мамандық бойынша 
бастауыш мектеп мұғалімдері мен бала-
бақша тәрбиешілерін дайындайды. 

 Колледжде 75 оқытушы жұмыс істейді, 
олардың 36 %-ның, яғни 27 оқытушының 
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кітапхана, интернет залы,  тігін кабинеті, 
слесарьлық шеберхана, спорт, ритмика, 
гимнастика және тренажер залдары бар. 
Колледжде білім алған түлектерге арналған 
38 атаулы кабинет жасақталған, оларда 
шағын ғылыми зерттеу орталығы құрылып, 
студенттер зерттеу жұмыстарын жүргізеді. 
Білім ордасында М.7уезовтің 6мірі мен 
шығарма шылығына және колледж тари-
хы на арналған мұражай жұмыс істейді. 
Шағангүл Алдамжарқызының басшы-
лығымен колледж тарихына арналған 3 
том дық  «Алаштың білім ордасы» атты 
таным дық-ғылыми сипаттағы к6лемді 
еңбек жарық к6рді.

2023 жылы «Кіші сыныптарда оқыту»,  
«Мектепке дейінгі тәрбие және оқыту» 
құзы реттілігі бойынша Құзыреттілік орталығы 
ашылған. Мұны біз оқушылардың білім 
са па сын одан әрі к6теру мақсатында жасалған 
соны қадам деп қабылдауымыз керек.

Оқушылардың білім сапасын к6теру 
қоғамдағы аса маңызды проблемалардың 
бірі болып тұр. Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев 2020 жылы 6ткен 

рухани-адамгершілік және патриоттық 
тәрбие беру қажет. 

McKinsey&Соmpanу компаниясының 
ғалымдары оқушылардың білім сапасы 
мұғалімдердің құзыретіне қаншалықты 
тәуелді екенін анықтау мақсатында 
Амери каның 3 штатында к6лемді зерттеу 
жүргізген. Нәтижесінде, 8-11 жас аралы-
ғын да, кәсіби құзыреті жоғары және 
т6 мен мұғалімдерден білім алған оқушы-
л ардың білім сапаларының айырмашылығы 
53%-ды құраған. 7рі қарай жүргізілген 
зерттеудің нәтижесінде, 11 жаста үлгерімі 
нашар болған  оқушылардың тек 25%-ы 
ғана, 14 жасқа толғанда, меңгерулері 
қажетті стандарт талаптарына сай білім 
ала алған, ал 75%-ы, яғни 4 баланың 
үш еуі ондай деңгейде білім ала алмағаны 
анықталған.

Бұл оқушылардың білім сапасы 
олардың бастауыш мектепте алған 
білімдеріне тікелей байланысты екенін 
к6рсетеді. Бұдан біз толық сеніммен, 
оқу шылардың білім сапасының кілті – 
бастауыш мектеп мұғалімдерінің қолында 
деп қорытынды жасай аламыз. 

7лемде кең танымал «Сони» корпора-
циясының негізін салған, танымал ғалым 
Масару Ибука ғылымның үлкен жетіс-
тіктерін пайдалана отырып, жас баланың 
психифизиологиялық даму ерекшеліктерін 
зерттеген. Ол нәресте 6мірге келген сәті-
нен бастап 3 жасқа толғанша оның миы 
80%-ға дейін толығып, оның жұмыс істеу 
негізі, яғни психофизиологиялық даму 
ерекшелігі қалыптасатынын анықтап, 
балаға тәрбие осы жасқа дейін берілуі 

отырып, оқытуды қызықты және түсінікті 
етуге мүмкіндік береді.

Алайда ЖИ пайдалану кезінде бірқатар 
проблема кездеседі, олар: этикалық мәсе-
лелер, яғни оқушылар деректерінің құпия-
лы лығын сақтау және ол деректердің таза 
болуы; мұғалімдер дайындау, олар 6з 
жұ мысында жасанды интеллект тех ноло-
гияларын тиімді пайдалану үшін кәсіби 
құзыреттері жоғары болып, жаңа дағды-
ларды меңгеруге қабілетті болуға тиіс; 
технологияға тәуелділік, яғни ЖИ ықпалы-
ның 6суі білім беру процесінде адами 
факторлардың әлсіреуіне әкелуі мүмкін.  

Сондықтан ЖИ білім беруге енгізудің 
тиімді әдістерін, ұлттық рухани құндылық-
тар мен оқу мақсаттарын сақтай отырып, 
әзірлеу қажет. Мұндай жұмыстар әлемнің 
жетекші елдерінде жүргізіліп жатыр. 
Олардың орындалуы  педагог кадрлардың 
кәсіби құзыретіне тәуелді болатыны 
толық дәлелденіп отыр.

Қазіргі алмағайып, ғылым мен техника 
ғарыштап дамып отырған заман да қандай 
болмасын оку орнының қоғам алдындағы 
жауапкершілігі арта түсуде. Осындай биік 
жауапкершілікті кәсіби әлеуеті жоғары 
М.7уезов атындағы педагогикалық кол-
ледж ұжымы алдағы уақыттарда да үлкен 
абыроймен атқар атынына мол сенім 
білдіре отырып, ұрпақ болашағы, ел 
келе шегі мақсатында табысты еңбек ете 
берулеріне тілектестік білдіреміз!

 
Асқарбек ҚҰСАЙЫНОВ,

Мемлекеттік сыйлықтың иегері, 
академик
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ӨЗЕКТІ

АЙҚЫНДАМА

түскен қаражаттың қай инфақұрылым 
ны сандарына жұмсалуы тиіс екенін және 
қа лада қандай нысандар салынатынын 
тұр ғындардың �здері анықтап, сол арқы-
лы қаланың дамуына тікелей �здерінің 
атсалысуына жол ашу. 

Бастама Хромтау, Ақсу, Рудный қала-
лары мен Қашар және Октябрьский 
кент терінде іске асырылып жатыр. Биыл 
Ли саковск қаласында да �тінімдер қа-
был данды. Жалпы, Tugan Qala жобасы 
2019 жылы қолға алынды. Оның аясында 
бү гінге дейін 144 әлеуметтік нысан са лы-
нып, іске қосылған. Олардың қатарында 
ба лалар мен спорт алаңдары, арт-ны сан-
дар мен инклюзивті жағажай, шаңғы 
рол  лер жолы және т.с.с. бар. Tugan Qala 
жо басы аясындағы бастамаларды іске 
асы руға ERG жалпы сомасы 690 млн 
тең геден астам қаражат бағыттаған.

– Tugan Qala жобалары – моноқа ла-
лар ды қолдау, оларды дамыту мен ондағы 
тұр ғындардың �мір сапасын жақсартуға 
қа тысты Президент Жолдауында айтыл-
ған тапсырмалар үдесінен табылады, – 
деді ERG Директорлары кеңесінің т�р-
а ға сы Шухрат Ибрагимов. – ERG ком-
па ниясы моноқалалардағы �сім потен-
циа лын айқын аңғарып, нақты сол 
жер лерге ин вестиция құйып келеді. Тек 
соңғы 4 жыл да осы қаладағы әлеуметтік 
баста ма лар ды іске асыруға 2,2 млрд тең-
геден ас там қаражат бағытталды. 

Форум қонақтары Tugan Qala жоба-
сы ның Хромтаудағы алты нысанын ара-
лап шықты. Олар сондай-ақ қалаға арнап 
ті лектерін арнайы баннерге жазып қал-

дыр ды. Қалаған адам орталық саябақ тан 
бас тап Ауған соғысы ардагерлеріне ар-
налған ескерткішке дейін автобуспен 
серуендеді.

– Форумға қатысқан қонақтар к�біне 
10-12 миллион теңгеге сапалы, толық-
қан ды инфрақұрылым объектілерін іске 
асыруға болатынын к�ріп, таңғалды, – 
дейді форумды ұйымдастырушылардың 
бірі ?леуметтік технологияларды дамыту 
қауымдастығының менеджері Гауһар 
Асылбек. 

– Бұл – Tugan Qala жобасының тиім-
ді лігінің айқын дәлелі. Форум Хромтау 
қа ласының дамуына септесіп, қала тұр-
ғын дарының �мір сүру сапасын жақ сар-
туға бағытталған. Жобаның бірегейлігі 
мен қаржыландыру к�лемі тұрғындардың 
жо баларға белсенді қатысуына және 
олар дың іс жүзінде жүзеге асуына жол 
аша ды.

Одан б�лек, форумға қатысушыларға 
Қа зақстандағы әлеуметтік кәсіпкерлік, 
қар жы, психология, сәулет және құры-
лыс салаларындағы жетекші сарап шы-

лар дың тренингтері мен шеберлік сабақ-
тары жоспарланған. Мемлекеттік орган-
дар және бизнеспен бірлесіп, қауымдас-
тық тар құру жайлы шеберлік сабағы да 
бар. Форум меймандары бастаманың 
«Идея дан іске асқанға дейінгі» барлық 
са тыларымен жіті таныса алады. 

– Біздің қызметкерлер мен жергілікті 
тұр ғындар белсенділік танытып, �з бас-
та маларын ұсынбаса, ERG-дің Tugan 
Qala сынды жобалары іске аспайды. Жыл 
сайын бастамаға атсалысатындар қатары 
артып келеді. Біз армандағы қаланы бір-
ге, ортақ іске жұмыла күш біріктіре оты-
рып қалыптастырамыз, – деді ERG-дің 
Қа зақстандағы бас директоры Серік 
Ша хажанов. – Оның үстіне, біз компания 
қызметіне ESG-қағидаттарын кіріктіру 
мен шағын қалаларды орнықты дамыту-
дың экологиялық, әлеуметтік және бас-
қару шылық аспектілерін жете түсінеміз. 

Форум қорытындысында онлайн-
бай қау мен квест жеңімпаздары мара пат-
талып, оларға естелік сыйлықтар мен 
дип ломдар табыс етілді.

TUGAN QALA 
АРМАНДАРЫҢДЫ ІСКЕ АСЫРУҒА АСЫҚ! 

Жыл сайын шәкіртақы сомасында 
�згеріс болса да, бұл студенттер-

дің күнк�рісін қамтамасыз етуге жетпейді. 
?сіресе, жатақханадан орын берілмей, 
пәтер жағалап жүрген студенттер үшін ай 
сайын т�ленетін шәкіртақы со масы аздық 
ететін к�рінеді. Одан �зге сту денттің 
күнделікті оқу орнына барып-келу, үзіліс 
уақытында асханада тамақтану немесе 
к�шедегі дүкендерде тез дайын да латын 
тағамдарды, фастфуд �німдерін уа қытша 
талғажау ету сынды қосымша шы ғындары 
тағы бар. ?рі қарай �зіңіз бағам дай 
беріңіз... 

Ш�КІРТАҚЫНЫҢ СУІ �ЛЕУМЕТТІК 
ЖАҒДАЙДЫ ТҮЗЕЙ МЕ?

Нұрбибі Алчинова – Алматы қала сын-
дағы беделді оқу орындарының бірі әл-
Фараби атындағы Қазақ ұлттық универ-
си тетінің студенті. Биыл оқу жылы қар-
саңын да Нұрбибіге жатақханадан орын 
бе рілген. Алайда жатақханада тұру баға-
сы – шәкіртақы сомасының жартысынан 
астам б�лігі. Нұрбибі жатақханада �мір 
сүре тін студенттерден �зге пәтер жалдап 
тұра тын құрдастары үшін шәкіртақы жет-
пейтінін, сондықтан қатарластары сабақ-
тан тыс уақытта қара жұмыс істеуге мәж-
бүр екенін алға тартады. Кейіпкеріміз 
шә    кіртақы сомасы артқан күннің �зінде 
студентке қосымша табыс қажет болып 
қала беретінін атап �тті. 

– Ай сайынғы 47 135 теңге бір ай бойы 
сту денттің күн к�руіне жетпейтіні айтпаса 
да анық. Мен жатақханада тұрамын. Айы-
на 25 000 теңге т�леймін. Сонда шә кір т-
а қыдан 22 000 теңге к�лемінде ақша ар-
тылады. Ал пәтерде тұратын студент тер ге 
бұл ақша артылмақ түгілі бір айлық пәте-
ра қыны т�леуге де жеткіліксіз. Меніңше, 
шәкіртақының �суі студенттің әлеуметтік 
жағдайының жақсаруына еш әсер етпейді. 
Бұл қанағатсыздық емес. Жыл сайын 

азық-түлік, киім-кешек пен жолақысының 
�су пайызы шәкіртақының к�беюінен де 
артық болар, – дейді ол.

?ңгіме барысында Нұрбибіден сту-
дент  тің бір айлық қажеттілігін 

�тей тін, қазіргі нарыққа сай шәкіртақы 
со ма сына ұсынар орташа бағасын сұрап 
к�рдік. 

– Күнделікті шығындарды ескерсек, 
сту дент ата-анасынан ақша алмай, табыс 
табу жолында мамандығына сай келмейтін 
қосымша жұмыстарға уақытын жұмсамай, 
тек �з саласын меңгеруге күш салып, алаң-
сыз оқуы үшін нарыққа сай шәкіртақы 
к� ле мі де �скені дұрыс, – дейді алматылық 
сту дент Н.Алчинова. 

«СТУДЕНТТІҢ ҚАЙ ЖЫРТЫҒЫН 
ЖАМАЙ ТЫНЫН ТҮСІНБЕЙСІҢ...»

Ал биыл бітіруші курсқа к�шіп, келер 
жылы қолына маман екенін растайтын 
құжатын алғалы отырған Бағлан Тұрғанбек 
шәкіртақының �суі студенттің әлеуметтік 
ахуалына айтарлықтай әсер етпейтінін, 
сон дықтан к�пшілігі ата-ананың қалта-
сы на ауыр салмақ салмаудың қамымен 
қо сымша жұмыс істеуге мәжбүр екенін 
атап �тті. 

– ?рине, шәкіртақының �с кені 
жақсы. Бірақ ескеретін бірнеше жайт бар. 
Егер шәкіртақы 43 000 теңге болса, жуық-
тап алғанда жыл сайын 20 пайызға арта ды. 
Шәкіртақыға қосылатын баға ша мамен 8 
300 теңге. Елдегі инфляцияны ес керсек, 
жолақының қымбаттауын, Ал ма тыдағы 
ескі, сапасы сын к�термейтін пә терлердің 
шарықтаған бағасын есепке алсақ, 
шәкіртақыға қосылған 20 пайыз сту-
денттің қай жыртығын жамайтынын 
түсін бейсің. Қазіргі шәкіртақы м�лшері 
бел гілі бір деңгейде студенттің базалық 
қа жеттіліктерін �тей алады. Меніңше, 
айы на 75-90 мың теңге к�лемінде шәкір т-
а қы алатын студент пәтерақысы мен жо-

ге білімді мамандар қажет. Бірақ ол ма-
ман дар міндетті түрде жоғары оқу орын-
дарында емес, сонымен қатар орта арнайы 
білім беретін ұйымдарда, бастапқы кәсіби 
білім беретін мекемелерде дайындалады. 
Бүгінде Қазақстанда жоғарғы білім беру 
сатысы бұқараландыру сипатында к�рініс 
табады. Нақтырақ айтсақ, біз жаппай ж о-
ғары білім беруге к�шіп кеттік. Шынында, 
біршама мамандықты ЖОО-да оқытудың 
қажеті жоқ. Меніңше, олар арнайы орта 
кәсіптік білім, алғашқы кәсіптік білім 
дең гейінде қалуы қажет. Біз к�птеген ма-
мандықты ЖОО-ның оқыту жүйесіне 
бірік тіріп қойдық. Біріншіден, баланы 
т�рт жыл бойы университетте ұстаймыз. 
Екін шіден, студентті шәкіртақы, баспа-
на мен қамтамасыз етеміз. Ал баланы бір 
орын да 4-5 жыл бойы ұстаудың нәтиже-
сін де бюджетке салмақ саламыз. Алғашқы 
кә сіптік білім алып, мамандығын 2-3 
жыл дың ішінде игеріп шыққан бала 18 
жас тан бастап кәсіп иесі атанып, �зін-�зі 
асы рай алушы еді. Ол экономиканың 
дамуына үлес қосады, – дейді маман.

?леуметтанушы жоғарыда атап �ткен 
мә селелердің түйінін тарқату үшін жоғары 
бі лімді бұқараландыру сипатынан айы-
руы мыз керек екенін айтып дабыл қағады. 
Сондай-ақ Рамазан Саттарұлы студент-
тер дің әлеуметтік мәселесін шешуде мем-
лекеттің жалдамалы пәтер құнының т�-
мен деуіне ықпал ете алатынын, онымен 
қо са жатақханамен қамтамасыз етілмеген 
оқу орындары ашылмауы қажет екенін 
жет кізді.

– Мынадай қымбатшылық заманда 
шә кіртақының �суі, әрине орынды. Алай-
да шәкіртақының �суі мардымсыз, студент 
үшін к�лемі тым аз. Себебі шығын к�бірек. 
Студенттің пәтерақысы, киім-кешегі, 
күн       делікті ішіп-жемі бар. Шәкіртақының 
ар туы студенттің кішігірім жыртығын жа-
мауы мүмкін. Бірақ толыққанды әлеу мет-
тік жағдайды шеше алады деп айта алмай-
мыз. Нарықта бағаның �суін қадағалайтын 
құзырлы органдар бар. Үкімет жалдамалы 
пәтерлердің ай сайынғы құнының т�мен-
деуіне ықпал ете алады. Мұны жүзеге 
асы ру үшін жатақханаларды к�птеп салу 
қа жет. ?лі күнге дейін жатақханасы жоқ 
оқу орындары жабылуы керек. Шәкіртақы 
м�лшеріне нарыққа сай қандай баға 
ұсынар едіңіз деп сұрасаңыз, студенттің 
ай сайынғы шәкіртақысын ең т�менгі жа-
лақымен қатар беруші едім. Pйткені білім 
алу – үлкен еңбек. Бұл физикалық кү-
шіңіз дің арқасында белгілі бір уақыт ара-
лығында атқарып тастайтын шаруа емес. 
Білім жолына түскен бала – ұдайы ізде-
ністе жүрген студент. Оқу барысында 
сту денттің денсаулығына зиян келетін 
тұс тары да бар. Сондықтан осындай 
қиын-қыстау кезеңде жүрген білім алу шы-
ның шәкіртақысы кем дегенде ең т�менгі 
жалақымен бірдей болуға тиіс, – дейді 
әлеуметтанушы Р.Саттарұлы.

Білім саласы – ел болып қалыптасып, 
�ркениетке құлаш сермеуде мемлекеттің 
бас ты тетігі. Бұл бағытты ілгерілетуде са-
па лы әрі �німді жұмыстың атқарылуы 
маңызды. Демек, оқуға зейін қойып, к�к-
жиегін кеңейтуді к�здеген оқушылар мен 
студенттердің, ғылымға бет бұрған жас 
ға лымдардың алаңсыз білім алуы үшін 
мем лекет тарапынан жағдай жасалуы әр-
кез �зекті болып қала бермек. 

Биыл 1 қыркүйектен бастап еліміздегі колледждер мен жоғары оқу орындары студенттеріне 
арналған шәкіртақы өсті. Осыдан бірер ай бұрын Премьер-Министр Олжас Бек тенов 2024 
жылғы 1 қыркүйектен бастап колледждер мен ЖОО студенттерінің шә кіртақысын артты-
руды көздейтін Үкімет қаулысына қол қойған еді. Нақтырақ айт сақ, енді колледж студент-
терінің шәкіртақысы 50 пайызға артып, жұмысшы мамандықтары үшін 43 574 теңге, орта 
буын мамандары үшін 41 896 теңгеге жетеді. Ал бакалавриат студенттерінің шәкіртақысы 
20 пайызға өседі. Бұл дегеніміз, жоғары оқу орнында білім алатын студентке 47 135 теңгеге 
дейін шәкіртақы төленсе, педагоги ка лық және медициналық бағытта білім алушылар үшін 
ай сайын 75 600 теңгеге дейін беріледі. Интернатурада оқитын студенттер – 85 376 теңге, 
ал резидентура са тысында білім алушылар 123 122 теңге алады. Магистранттар мен док-
торанттардың шәкіртақысы 15 пайызға артып отыр. Магистрлер ай сайын 107 061 тең ге алса, 
сәйкесінше докторанттар 240 000 теңгеге дейін шәкіртақыға ие болады.

Биыл Tugan Qala форумы Хромтаудағы Кеншілер мәдениет 
үйінде өтті. Форумға мемлекеттік орган қызметкерлері, 
өнеркәсіп индустрия өкілдері, шараны ұйымдастырушы 
бастамашыл тұрғындар және форум бағдарламасын әзірле-
ген Дөң ТКБК қызметкерлері мен қазхромдықтар қатысты. 
150-ге жуық адамның басын қосқан жиында тұрғындардың 
ұсынысы бойынша қаланың тарихи орындарына квест, Tugan 
Qala бастамасымен бой көтерген нысандарды тегіс қамтып, 
қатысушылар өздерін қызықтырған тренингтер мен шеберлік 
сабақтарына қатыса алды. 

СТУДЕНТТІҢ НАНЫ
НАРЫҚТЫҢ ӘНІНЕ САЙ МА?

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

ҚОҒАМ

Әлеуметтанушы жоғарыда атап өткен мә-
селелердің түйінін тарқату үшін жоғары бі лімді 
бұқараландыру сипатынан айы руы мыз керек 
екенін айтып дабыл қағады. Сондай-ақ Рамазан 
Саттарұлы студент тер дің әлеуметтік мәселесін 
шешуде мем лекеттің жалдамалы пәтер құны-
ның тө мен деуіне ықпал ете алатынын, онымен 
қо са жатақханамен қамтамасыз етілмеген оқу 
орындары ашылмауы қажет екенін жет кізді.

жат  тың қайда бағытталатынын тұр ғын-
дар дың шешуіне мүмкіндік беретін 
бас тама. Түпкі мақсат – кәсіпорындардан 

Tugan Qala жобасы – ERG жыл сайын 
облыс әкімдіктерімен арада жасалған 
ме морандумдар аясында б�лінген қара-

лақысын �зі �теп, сабаққа алаңсыз келе 
алады, – дейді Бағлан.

Алматы қаласындағы медициналық 
университеттердің бірінде білім алатын 
ре зидент Дина (ред-есімі �згертіліп беріл-
ді) оқумен қатар 1 ставка жұмыс істеуге 
мүм кіндік бола бермейтінін, ал мемлекет-
тен берілетін шәкіртақы отбасылы сту-
дент тер үшін екі миллионнан аса халық 
шо ғырланған алып шаһарда �мір сүруге 
тіп тен аздық ететінін айтады. Кейіп кері-
міздің с�зінше, оның қатарластары да осы 
күнге дейін аталған мәселені оқу орны 
бас шылығына жеткізуге тырысқан. 

– Қазір тобымызда оқитын резидент-
тер – 24 жастан асқан азаматтар. Сондық-
тан к�пшілігі отбасын құрған, �сіріп 
отыр ған балалары бар студенттер. Рези-
дент терге ұсынылған шәкіртақы сомасы 
ма териалдық қажеттіліктерімізді толық-
қан ды �тей алмайды. Себебі отбасылы 
резиденттер үйдегі бала-шағасын асырауы 
қажет. Тағы бір атап �ткім келетін жағдай, 
резиденттерді к�бі қызметке қабылдағысы 
келмейді. Қосымша жұмыс табу қиын. 
Алайда 0,5 ставка жұмыс істеуге рұқсат 
берілген. Біз резиденттерге тым болма ған-
да 1 ставкаға дейін жұмыс істеуге мүмкіндік 
берілсе немесе шәкіртақы �ссе екен дей-
міз, – дейді білімін резидентурада шыңдап 
ке ле жатқан Дина. 

«БІЗ ЖАППАЙ ЖОҒАРЫ БІЛІМ 
БЕРУГЕ КШІП КЕТТІК»

?леуметтану ғылымдарының кан-
дидаты Рамазан Саттарұлы сту-

дент тердің шәкіртақы сомасын �сіру тура-
лы тақырып қозғалғанда, ең алдымен мә-
селенің түп-тамырын елдегі білім жүйе сі-
нен бастап қарастыру қажет екенін не гіз ге 
алды. Маманның с�зінше, қазіргі уа қытта 
Қазақстанда жоғары білім беру сатысы 
бұқараландыру сипатында к�рініс табады. 

– Шәкіртақы турасында әңгіме қо з-
ғал ғанда, бұл ретте ең біріншіден білім мен 
оның құндылығы мәселесі туындайды. 
Эко номиканың алға жылжуы үшін елі міз-
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ҚҰСБЕГІЛІКТІ НАСИХАТТАЙТЫН ШАРА

Құсбегілік – халқымыздың бойына сіңген өнер десек, оны дамыту, жиі насихат-
тау – бүгінгі ұрпақ үшін әрі парыз, әрі дәстүр. Елорда төріндегі көшпенділер 
ойынында құсбегілік жоғары деңгейде өтіп, қазақстандық құс баптаушылар 
ерекше құрметке ие болған еді. Ендігі кезекте қазан айының 10-14 күндері 
аралығында еліміздің шығыс өңірінде құсбегілердің ауқымды фестивалі өтеді. 
«Шығыс салбұрыны-2024» фестивалін аталмыш көшпенділер ойынының 
жалғасы деуге бола ма немесе атап айтатын басты айырмашылығы неде?
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Сымбат 
БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

ДАУА

Сауапты шараға дәрігер-
лерден бастап мейіргерлер, 
әкімшілік қызметкерлеріне 
дейін барлығы 83 маман ерікті 
түрде үлес қосты. Донорлар қан 
тапсырмас бұрын медициналық 
сауалнама толтырып, соның 
нәтижесі бойынша ғана қан 
тапсыруға рұқсат алды. Респуб-
ликалық қан орталығы тапсы-
рыл ған қан к#лемі мен оның 
сапасына баса назар аударады.

Трансфузиология б#лімінің 
дәрігері Данияр 'ліпбаевтың 
тұрақты түрде қан тапсырып 
жүргеніне 5-6 жыл болған. 
«Қатерлі дертке шалдыққан 
кішкентай бүлдіршіндерге 
к#мектескім келеді, қан құюға 
мұқтаж жан к#п, бір адамға 
болсын септігімді тигізуге келіп 
отырмын», – дейді ол.

Акцияға қатысқан әр қыз-
мет кер 350-450 миллилитрден 
қан тапсырды. Бұл істі игі дәс-
түрге айналдырған ақ халат-
тылар кезекті рет бір кісідей 
акцияға атсалысып, к#пке үлгі 
болуда. Шараның тұрақты 
ұйым дастырушысы, клиника-
лық трансфузиология б#лімінің 
меңгерушісі Қуаныш Үмбе-
товтің айуынша, Педиатрия 
орталығында жылына 2-3 рет 
тұрақты қан #ткізіп тұратын 
35-тен астам донор бар.

«Орталықтан жылына ша-
мамен 130-160 адам қан тап-
сырады. Медициналық тексе-
ріс тен #ткен адамнан стандарт 
бойынша 450 миллилитр қан 
алынады. Жыл сайын донацияға 
қатысушы қызметкерлер саны 
артып келеді. Біздің орталықта 
қан және оның компоненттері 
осы  орталықта ем алып жатқан 
науқас балаларға қолданылады. 
Клиникада қатерлі дертке шал-
дық қан, жүрек ақауларымен 
ту ған балалар, ауыр хирургия-
лық ота қажет болған науқас 
ба лалар мен жаңа туған нәрес-
телер ем алады. Ота кезінде, 

сү йек кемігінің қатерлі ісік-
терін де, оған қоса сүйектің ке-
мік майын трансплантациялау 
кезінде және басқа да жағдай-
ларда дәрігерлердің тағайын-
дауымен қан және  оның 
құрамдас б#ліктері құйылады. 
Науқастарға қолданылатын 
барлық медициналық құрылғы 
бірреттік. Бұл бұйымның бар-
лығы балалардың ата-ана лары-
ның қатысуымен ашылады. Қан 
құю барлық медициналық та-
лапқа сай жүргізіледі», – дейді 
Қ.Үмбетов.

Дәрігердің пікірінше, қан 
тапсыру ағзаға пайдалы. «Қан 
тапсырудың пайдасы мен 
зияны қоғамда к#п талқылана-
ды. Медицина маманы ретінде 
қан тапсырудың негізгі пайда-
ларын атап #ткім келеді. Бірін-
шіден, ең бастысы – қан тап-
сырған әр адам үш адамның 
#мірін сақтап қалуға тікелей 
к#мегін тигізеді. Екіншіден, 
ағ заңыз дың қан құрамы жаңа-
ра ды, қан құрамының жаңаруы 
теріге #те пайдалы. Үшіншіден, 
қан тапсыру арқылы адам 
бойындағы қан қысымы рет те-
леді. Т#ртінші ден, қан тапсыру-
дың семіздіктің алдын алуға 
септігі бар. Бе сіншіден, адам 
#мірін ұзартады. Сонымен 
қатар сіз қан тапсыра отыра, 
ағзаңыз туралы ақпарат аласыз. 
Қан тапсырудың ағзаға еш 
зияны жоқ. Үлкен адам ағзасын-
да шамамен 4,5-5 ли трдей қан 
болады, қан тапсыру барысында 
әр адам 450 мил лилитрден 
аспайтын қан тап сырады. Бұл 
ағзаға зиянын тигізбейді», – 
дейді Қ.Үмбетов.

Елімізде жасы 18-ден асқан, 
медициналық к#рсеткіші нәти-
желі кез келген азамат донор 
бола алады. Ерлер жылына 6 
рет, әйелдер 4 рет қан тапсыруға 
мүмкіндігі бар.  

Асыл ТҰМАР

Bскемен қаласы Ұлан ауданы-
ның мәслихат депутаты Нұртай 
Тілеужанға хабарласқанымызда, 
ол  дәстүрлі түрде #тіп отырған 
фестиваль жыл сайын ауқымын 
кеңейтіп, деңгейін #рлете түсуі 
тиіс екенін атап #тті. Депутаттың 
айтуынша, фестивальға респуб-
ликаның әр облыстарынан, одан 
б#лек шетелдерден, атап айтқанда 
Бүркітші федерациясынан, Моң-
ғолиядан, Венгриядан, Ресейден, 
Испаниядан, Қытайдан бас-аяғы 
130-дан астам құсбегі қатысады. 
Фестиваль аясында ұйымдас-
тырылатын шараға 5 мыңға жуық 
турист келеді деп жоспарланған. 
Оларды қызықтыру мақсатында 
20-дан астам киіз үй тігіледі. 
Шағын киіз үйлер қалашығында 
қала қонақтары мен туристер 
бүркіттер мен сұңқарлардың  
сайыстарын тамашалап қоймай, 
түйе к#ші, алтыбақан, садақ ату 
және басқа да ойын түрлерін 
қызықтай алады.

«Моңғолиядан к#шіп келген 
Наркес, Горкий есімді бүркітші 
азаматтар 2019 жылы бүркіт бала-
панын ұстаған. Алматыға арнайы 
барып, сол 3 құсқа құжат жасат-
тық. Алғаш рет 2021 жылы #ңірдегі 
6-7 бүркіттің басын қосып, 
«Бүркіт тойын» жасадық. Ол кезде 
құсбегіліктен Үржар ауданында 
Қазақстан чемпионаты #тіп 
жатқан еді. Осыны пайдаланып, 
бүркітшілерді ШҚО-ға әкелуді 
ұсындық. Республикалық «Құс-
бегілік» федерациясының вице-
президенті Бағдат Мүптекеқызы 
бұған қолдау білдіріп, құсбегі-
лердің басын ШҚО-ға алып келді. 
Ол уақытта 6 мемлекеттің бүркіт-
шілері бас қосқан болатын. Ұлан 
ауданында фестивальдың халық-
аралық деңгейде #туі содан бас-
талып, қалыпты үрдіске айналды. 
Қазір халықаралық деңгейдегі 
фестивальға қатысатын қазақ-
стан дық құстың басы 150-ден 
аспайды. Ал Моңғолияның бір 
ауылында 150 құс жиналады. 
Bйткені ауылдарының барлығы 
дерлік бүркіт ұстап, аң аулайды. 
Бүгінде біз де бүркіт бабын жақсы 
дамыттық әрі ол туризм саласына 
да оң әсерін тигізуде. Биыл мұндай 
фестиваль 4-ші рет ұйымдас-
тырылуда.  «Құсбегілік» феде-

мен ұлттық тағамдар, сусындар 
және бал-панта сияқты жергілікті 
#німдерді таныстыру мақсатында 
жаппай қатыспақ.

К#шпенділер ойынында к#п-
шілік назарындағы құсбегіліктің 
географиясы да кең болды. Са-
йыс қа 10 елден келген 42 құсбегі 
қатысқан еді. Соның ішінде отан-
дық құсбегі Серікбек Күн туған бас 
жүлденің иегері атанғаны белгілі. 
Жүлдегер алдағы бекзат #нердің 
фестивалында да #нер к#рсетеді. 

«Атамнан қалған дәстүрді 
қазір балаларыма үйретіп жүрмін. 
Одан б#лек, шәкірттерім бар. 2018 
жылы Қырғызстанда #ткен к#ш-
пен ділер ойынында 3-ші орынға  
ие болып едім. Биыл к#шпенділер 
ойынына қатысқан оқушым 
екеуіміз бас жүлдеге ие болды. 
Қазақстан чемпионаттарына 
қатысып жүлдегер атанғаны да 
к#п. Құсбегілік жарысы үш түр 
бойынша ұйымдастырылады: 
қаршыға, бүркіт, ителгі. Үш құсты 
да баптап жүрмін. «Шығыс сал-
бұрыны-2024» – барлық құс-
бегінің басын қосатын фестиваль. 
С о н д ы қ т а н  е л і м і з д е н  б ә р і 
жиналады деп ойлаймын. Ал бұл 
фестивальдағы  бағдарлама шарт-
тарының аталмыш к#шпенділер 
ойынынан айтарлықтай айыр-
машылығы жоқ. К#шпенділер 
ойыны санаулы құсбегінің ғана 
қатысуымен және бұрын қатысып 
к#рмеген Канада, Грузия елдерінің 
келуімен ерекешеленді. 'рі әлем 
чемпионаты ретінде #ткізілді. Ал 
«Шығыс салбұрыны-2024» – 
халықаралық фестиваль және 
оған еліміздің барлық #ңірінде 
құсбегі қатысуға міндетті», – дейді 
ол.

Құсбегінің айтуынша, ойын 
шарттары қатаң сақталады және 
к#шпенділер ойынындағы барлық 
ойыншыға бірдей ереже бойынша 
жүзеге асады. Ережеге сәйкес, 
500-700 метр арақашықтан құсты 
қолға шақырады. Құсты қолдан 
ұшырып жібергеннен кейін ол 
біраз айналып, иесінің қолына 
келіп қонуы керек. Одан кейінгі 
шырға тарту б#лімінде ат үстінде 
отырған жігіт  ұзындығы 20 
метрдей жіпке түлкінің терісін 
байлайды. Ол «шырға» деп 
аталады. Сол шырғаны ұстап 
шапқанда, құсбегі қолда тұрған 
бүркітін шырғаға жібереді де, 
бүркіт соны бір ұшқанда қағып 
алуы керек. Егер екінші, үшінші 

рация сының президенті Берік 
Уәли мұндай ауқымды фестиваль-
дың бұрын-соңды болмағанын 
айтып алғысын білдіріп жатыр», 
– деді Н. Тілеужан.

Мәслихат депутатының ай-
туынша, құсбегілік фестивалінің 
аясында туризм саласының к#-
лемін ұлғайтуға мүмкіндік к#п. 
«Шығыс салбұрынынан» кейін 
басқа да облыстарда «Бүркіт то-
йын» #ткізіп, киелі құс туралы 
халыққа таныстырылым #ткізу 
жоспарланған. 

«Бұл үрдісті 2019 жылы «Бола-
шаққа бағдар: Рухани жаңғыру» 
бағдарламасы шыққан кезде қолға 
алған едік. Алғашында облыс 
к#лемінде #ткізіп жүрдік, оның 
халықаралық деңгейге ұласуы 
к#пшіліктің арқасы деп түсінеміз. 
Бата берсе де «Қырандай жаса қа-
лық тап» дейтін халықтың ұрпағы 
болғанымыз үшін құсбегілік 
дәстүрін кең к#лемде атау #туге 
міндеттіміз», – деп с#зін түйді 
депутат. 

Бүркіт тойында екінші қызық-
тыратын мәселе, жалғыз бүркітпен 
емес, асау үйретуді, тазы ит 
жарысын, барлық аудан киіз құр-
ғанда әр аудан к#рме, батыр-
ларының суретін, жырларын әкеп 
қояды. Бүркіт тойын тамашалаған 
соң осы к#рмелерді, салт-дәс-
түрмен толық танысады. 7 киіз 
үйге Ұлан ауданында үлкен қол-
#нер, ұлттық дәстүріміздің ырым-
дарын к#рсететін боламыз. Бір 
жерде #лең айтады, бесікке сала-
ды. Биылғы жаңалығым – к#ш 

Алматыдағы Педиатрия және балалар хирур-
гиясы ғылыми орталығының мамандары «Қан 
тапсырып, өмір сыйла!» науқаны аясында Ре-
спубликалық қан орталығына екі күнде 37 литр 
қан тапсырды.

ДӘРІГЕРЛЕР 37 ЛИТР 
ҚАН ТАПСЫРДЫ

«ШЫҒЫС САЛБҰРЫНЫ» – «ШЫҒЫС САЛБҰРЫНЫ» – 

к#рсетеміз. Екі түйеге жүк арта-
мыз, алдында бүркіт ұстаған бесік 
#ңгерген келін бар, осындай 
к#рініспен жүріп #тетін бағдар-
лама бар, сонымен қатар бүркіт 
биін билеп шығамыз деген жос-
парымыз бар. 

Тәуелсіздіктің 30 жылдығына 
орай немен жұмыс істегенімізге 
орай «AMANAT» партиясына есеп 
береміз, сол кезде осыған бай-
ланысты бүркіт тойын ұйым-
дастырдық. 

Фестивальдың барлық қона-
ғына #ңірдің танымал гастро-
фирмаларынан тамақтану ұйым-
дас тырылмақ. Жарыс бағдар-
ламасына түрлі санаттағы бүркіт-
тер мен сұңқарлар сайысы, «тазы» 
тұқымындағы жүйрік иттердің 
жарысы, «жамбы ату» және «теңге 
ілу» додалары кіреді.

Сонымен қатар фестиваль ая-
сында ШҚО-ның аудандары мен  
қалалары халық шығармашылығы 

әрекетте шырғаны алатын болса, 
ұпай саны кеми түседі. Яғни, 
шырғаны қағып түсіру секунды аз 
болған сайын ұпай саны к#бейеді. 
Құсбегі Серікбек қазір заманауи 
электронды шырғаны пайда-
ланатынын айтты.  Bйткені фес-
тивальға шетелдік құсбегілер де 
қатысады. Сондықтан мұндай 
ережелер олардың ойын талап-
тарына сай келмеуі әбден мүмкін.

 Құсбегіліктің кіл мықтысын 
анықтайтын фестиваль жеңім-
паздары арнайы сыйлықтармен 
қоса ақшалай марапаттарға да ие 
болады. Турнирдің жеңімпаздарын 
қаржылай марапаттау «Құсбегілік» 
федерациясының есебінен жүрігі-
зіледі. Жүлдегерлер «Бүркіт салу» 
санаты бойынша бас жүлдеге – 
500 мың теңге, «Қаршыға салу» 
– 450 мың теңге, «Ителгі салу»  450 
мың теңге ақшалай сыйлықпен 
марапатталады. 

Атамнан қалған дәстүрді қазір 
балаларыма үйретіп жүрмін. 
Одан бөлек, шәкірттерім бар. 
2018 жылы Қырғызстанда өт-
кен көш пен ділер ойынында 
3-ші орынға  ие болып едім. 
Биыл көшпенділер ойынына 
қатысқан оқушым екеуіміз бас 
жүлдеге ие болды. 


